


Župan dr. Matej Gomboši s soprogo v družbi visokih gostov, 
poslanca v DZ Jožefa Horvata in slavnostne govornice 

dr. Rosvite Pesek

Na osrednji občinski proslavi ob Dnevu državnosti 
je  nastopil tudi orkester GŠ Beltinci

Spominska fotografija udeležencev 11. rallyja starodobnikov 
v organizaciji Društva starodobnikov - ljubiteljev starih koles 

Dimek Beltinci

SLAMNIKARSKI SEJEM, Domžale, 07.06.2014 
ZTK Beltinci in TD Lipovci

Zasedba Swing na nastopu v okviru 
10. mednarodnega srečanja harmonikarjev v Beltincih

Lep obisk odprtja razstave lipovske kolonije IZAK 
v Galeriji Medija Zagorje
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Spoštovane občanke in občani, dragi prijatelji občine Beltinci
V zadnjem obdobju se v Sloveniji dogajajo 
stvari, ki so zelo zaskrbljujoče in izredno 
kazijo ugled naše države v svetu, hkrati 
pa rušijo zaupanje ljudi v pravičnost in 
pravno državo. Žal smo bili tako priča 
temu, da je bil v Sloveniji, kot edini 
državi Evropske Unije, tik pred volitvami 
obsojen vodja opozicije in to s sodbo, ki 
je zelo zamajala vero v pravičnost. Glede 
na vsebino sodbe in način, ko že tretje 
volitve po vrsti v Sloveniji zaznamuje 
milo rečeno nenavaden sodni proces, se 
ne moremo znebiti občutka, da se žal v 
naši državi ponavljajo vzorci, ki so bili 
značilni za neke druge čase. Čase za katere 
smo upali, da smo se jih znebili, ko smo 
postali samostojna država. Kljub temu 
je treba ohraniti upanje in optimizem, 
da s pravimi ravnanji in nepopustljivim 
delovanjem v dobro ljudi, vedno, prej ali 
slej, dobro premaga zlo in na koncu vedno 
zmaga pravica. Tako moramo pogumno 
naprej tudi mi v naši občini, naprej po 
poti sodelovanja, povezovanja, pomoči 
sočloveku, po poti lepše prihodnosti za 
vse.

Prihodnost naše občine so mlade 
generacije, mladi, ki ravno v teh dneh 
zaključujejo svoje šolske obveznosti in se 
odpravljajo na počitnice. Vsem želim, da 
lepo preživite počitnice ter si naberete 
energije za nove uspehe, na podlagi

katerih bomo tudi v naši občini gradili 
razvoj in na katere bomo vsi ponosni. 
Prav razvoj gospodarstva, temelječ na 
znanju in sposobnosti mladih domačih 
kadrov, je ob urejanju komunalne 
infrastrukture, posebna prioriteta, ki jo 
želimo uresničevati že z urejanjem obrtno 
industrijskih območij, kjer bi ustvarili 
pogoje za razvoj ustreznih gospodarskih 
dejavnosti. Naša želja je, da bi z znanjem 
in investitorji, ki bi v naši občini 
prepoznali ustrezno gospodarsko okolje, 
na tem področju storili razvojni preboj. 
Hkrati, z uspešnim zaključkom projekta 
izgradnje kanalizacije in čistilne naprave, 
ki je zaradi svoje specifike in drastičnih 
sprememb, ki jih prinaša na področje 
komunalne urejenosti naše občine, poleg 
ureditve in dodane vrednosti, žal tudi 
prinesla marsikatero nevšečnost. Za 
potrpežljivost in razumevanje sem vam 
iskreno hvaležen. Verjemite, da se skupaj 
s sodelavci po najboljši močeh trudimo, 
da bi projekt uspešno končali s čim manj 
nevšečnosti.

Že v preteklosti sem bil mnenja, da je 
lahko majhna skupnost uspešna le, če 
sta v njej prepletena pripadnost kraju in 
napredno delo. Sedaj sem v to prepričan. 
Te odlike razlikujejo majhne občine od 
večjih in prav to je velika prednost le-teh 
(tudi naše občine). Na poti do uspeha je

treba premagati številne. Z majhnimi 
koraki gre ponavadi hitreje. Vsak začetek 
je težak, vendar zelo pomemben. Pred 
nami so odprte vse možnosti razvoja. Nič 
ne gre tako hitro, kot se zdi na prvi pogled. 
Vendar z veliko mero razumevanja in z 
željo po tem, da se stori nekaj dobrega 
za vse, nam bo tudi v bodoče uspevalo 
in to kljub temu, da pod noge prileti 
marsikatero poleno s strani tistih, ki jih 
vodi drugačen interes, kot je skupno 
dobro in razvoj.

Želim si, da bi v Občini Beltinci še 
naprej s skupnimi močmi čim uspešneje 
uresničevali vse želje, ki jih občani 
imamo. Zavedati se moramo, da občine 
ne razvijamo le za današnje generacije, 
temveč tudi za prihodnje. Zapustimo 
jim čim več. Vsi, ki so uspešno zaključili 
šolske obveznosti, pa so storili velik korak 
v smeri, da se nam na tej poti pridružijo. 
Tako bodo v prihodnje v naši občini 
mnoge dobre letine na vseh področjih. 
To nam bo uspelo le s skupnimi močmi 
in skupaj moramo našo občino popeljati 
naprej.

Z lepimi pozdravi v prijetno poletje,

Vaš župan 
dr. Matej Gomboši

Angela MesaričTinev s.p., Lipovci 100 B, 9231 Beltinci 
E-mail: angela.tinev@siol.net • www.prokonto.si
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Spoštovane občanke in občani, cenjeni bralci,
čas neusmiljeno beži in tako smo zako
rakali, da ne rečem pridirjali že v drugo 
polovico letošnjega leta. Veliko stvari se 
je zgodilo od izida aprilske številke Male
ga rijtara, zato bo poletno branje, ki vam 
ga prinaša 44. številka našega glasila, bo
gato in pestro. Naj vam bo prijetno raz
vedrilo v tem spremenljivem poletnem 
času, ki je že tradicionalno bogat tudi s 
številnimi dogodki v organizaciji društev 
iz občine Beltinci.

Nekatere poletne prireditve so sicer že 
uspešno za nami, veliko pa se jih šele 
ima zgoditi, zato vas, drage bralke in 
cenjeni bralci, v imenu požrtvovalnih or
ganizatorjev vabimo, da si vzamete čas 
za druženje in se jih udeležite, za lasten 
užitek in zadovoljstvo, pa tudi v pod
poro vsem, ki svoj dragoceni prosti čas 
posvečajo dviganju kakovosti življenja 
na podeželju - Ciglarski dnevi, Krumplo- 
va noč, 44. mednarodni folklorni festival, 
Bujraški dnevi in prireditve ob 18. občin
skem prazniku so dogodki, ki si vsekakor 
zaslužijo vašo pozornost.

Nenazadnje pa bomo letos v Beltincih 
svečano, na državnem nivoju, obha
jali tudi 95 let združitve prekmurskih 
Slovencev z matičnim narodom - praznik 
vseh, ki se veselimo dejstva, da je slov
enski rod ob Muri kljub večstoletnim 
poskusom negiranja njegovega obstoja 
ohranil svoj jezik, svoje bistvo in svojo 
ljubezen do domovine. Le-ta nam je sicer 
v današnjem času postala »bleda mati«, a 
kljub temu ne smemo pozabiti, da je edi
na!

Poletje je tudi čas šolskih počitnic, zato 
vam, dragi mladi bralci, želim čim več 
sončnih in brezskrbnih dni, da se boste 
dobro spočili in si nabrali dovolj energije 
za naslednje šolsko leto. Ne pozabite se 
družiti s prijatelji, naj bodo počitnice tudi 
za vaše računalnike in druge elektronske 
naprave, ki izpodrivajo pristno komu
nikacijo z okoljem in dajejo lažni vtis, da 
so nepogrešljive. Pojdite v naravo, pris
luhnite ptičjemu petju, dotaknite se žit
nega klasa, objemite sonce, živite!

Za konec vam, spoštovano bralstvo, želim 
prijetno branje našega glasila, ki tudi 
tokrat ponuja pregled delovanja občin
ske uprave, javnih in zasebnih zavodov, 
pa tudi bogatega in uspešnega življenja 
društev in posameznikov. Naj vam Mali 
rijtar popestri sončna poletna jutra!

Vabimo pa vas seveda k sodelovanju pri 
oblikovanju vsebine 45. številke Malega 
rijtara, ki predvidoma izide 30. avgusta 
in vas prosimo, da svoje prispevke do 
srede, 20. avgusta 2014 posredujete v 
elektronski obliki ter s podpisanimi 
fotografijami (besedilo pod fotografijo 
in navedba avtorja) v ustreznem forma
tu na naslov malirijtar@beltinci.si.

Za uredniški odbor 
Vaša urednica

Simona Cizar

Mali rijtar
informativno glasilo Občine Beltinci

Vsebina objavljenih člankov ne odraža 
stališča uredniškega odbora glasila.

uredniški odbor:
Simona CIZAR (odgovorna urednica)

Genovefa VIRAG (namestnica odg. urednice)  ̂
Snežana BRAČKO, Ivan MESARIČ, Bojan VErEŠ

zbiranje materiala:
Lilijana BEŽAN

jezikovni pregled:
Zlatka HORVAT

fotografije:
Sandra KAVAŠ (naslovnica), ^

Arhiv Občine Beltinci, Arhiv ZTK Beltinci, Arhiv GŠ Beltinci, 
Arhiv KUD Beltinci, Arhiv društva Aquila, Jože ŽERDIN, 

Marjan MAKOVEC, Jože KUZMA

grafično oblikovanje in priprava za tisk:
TILIA PRINT ROMAN KLEMENČIČ s.p.

tisk:
TILIA PRINT ROMAN KLEMENČIČ s.p. 

junij 2014

Glasilo ni naprodaj, vsako gospodinjstvo v občini ga dobi 
brezplačno,

drugi zainteresirani pa na sedežu Občine Beltinci, 
Mladinska 2, 9231 Beltinci,

02 / 541 35 35, www.beltinci.si, obcina@beltinci.si

DANES PREKMURJE!

Spoštovane Prekmurke in Prekmurci, 
cenjene državljanke in državljani 

Republike Slovenije,

ob 95. obletnici združitve prekmurskih 
Slovencev z matičnim narodom 

vas vabimo k obeležitvi praznika, 
ki bo v soboto,

16. avgusta 2014 ob 20.30 pred gradom 
v beltinskem parku.

Proslavo, v kateri bodo nastopili 
ustvarjalci iz pokrajine ob Muri, 

bo režiral Matjaž Farič.

Neposreden prenos državne proslave bo
na 1. programu Televizije Slovenija in 

1. programu Radia Slovenija.
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Spoštovane občanke in občani občine Beltinci!
Občina Beltinci je še pose
bej ponosna na tiste občanke 
in občane, ki s svojim tru
dom dosegajo nadpovprečne 
dosežke. Še posebej pomem
ben razvojni imperativ naše 
občine pa je znanje, zato 
vljudno vabimo vse, ki ste v 
obdobju od leta 2010 do leta 
2014 pridobili naziv DOKTOR 
ZNANOSTI, da nam posredu

jete svoje kontaktne podatke. 
Na vse vas, ki ste dobro ime 
naše občine ponesli izven 
njenih meja, smo zelo ponos
ni, zato želimo za vas priprav
iti slavnostni sprejem pri žu
panu Občine Beltinci.

Vsem, ki ste nam svoje podatke 
že sporočili, se iskreno zahval
jujemo, ostale pa prosimo, da

nam jih posredujete do 31. 07. 
2014 na elektronski naslov: 
obcina@beltinci.si ali jih ose
bno dostavite na občinsko up
ravo.

Veselimo se srečanja z vami in 
vas lepo pozdravljamo.

Občinska uprava 
Tajništvo 

Lilijana Bežan

Zakaj je dobro, da je maček kastriran?
Vsi poznamo prijetne občutke, ko 
opazujemo vesele in razposajene mačje 
mladiče pri igri. Tako ljubki, navihani 
in radovedni se nam zdijo. Vendar se v 
Sloveniji skoti veliko več mačk, kot jih 
lahko dobi dom. Tako se prepogosto 
zgodi, da jih ljudje ne morejo oddati, 
zato jih pobijejo, pristanejo na cesti ali v 
zavetišču, kjer preplašene in sestradane 
muce čakajo na svojo usodo.

S sterilizacijo in kastracijo živali lahko 
pripomoremo k temu, da bo takšnih 
primerov čim manj. Glavni razlog 
sterilizacije in kastracije je seveda ta, 
da se preprečijo kotitve nezaželenih 
mladičev, vendar pa oba posega 
prinašata številne druge prednosti in 
koristi. Sterilizacija in kastracija imata 
pozitiven vpliv na zdravje živali, saj so 
tako le-te varne pred boleznimi, ki se 
prenašajo ob parjenju (smrtonosna 
mačji aids in levkoza), preprečujeta pa 
tudi raka na maternici, mlečnih žlezah, 
prostati ter modih. Prav tako ugodno 
vplivata na vedenje živali, zmanjšata 
agresivno obnašanje, potepanje (ki mu 
lahko sledijo poškodbe, ugrizi, rane), 
markiranje in preprečujeta izčrpanost 
živali zaradi neprestanega parjenja in 
kotitev. Te živali so veliko bolj vodljive, 
vdane in seveda zdrave.
Poleg tega, da je potrebno poskrbeti za 
sterilizacijo in kastracijo, pa nikakor ne 
smemo zanemariti še osnovne higiene 
živali, kamor sodi tudi odpravljanje 
zunanjih in notranjih zajedavcev,

najpogosteje bolh in klopov.
Ogromno je primerov, ko se zaradi 
neupoštevanja navedenega zgodi, da 
živali tudi poginejo.
Pa vendar je maček Muri dobil novo 
priložnost in radi bi vam razkrili 
njegovo žalostno zgodbo s srečnim 
koncem.
Tigrasti muc Muri je bil hudo 
zanemarjen, čeprav na prvi pogled 
to ni bilo zelo opazno. Imel je kupe 
trde zavozlane dlake in velike rane 
po telesu. Hudo ga je bilo gledati. 
Negativni testi za mačji aids in levkozo 
so nam dali zagon za naprej, da ga 
rešimo muk in mu omogočimo lepo 
mačje življenje. Njegovo okrevanje je 
bilo dolgotrajno. Veterinarja sta ga 
najprej rešila trdih vozlov, ki so se mu 
dobesedno držali kože, ga očistila, 
razkužila rane in kastrirala. Dobil je 
zdravila in najpomembnejše -  sredstva 
proti bolečinam. Hranili so ga preko 
brizge in nestrpno smo čakali, da bo 
okreval. Takojšnje znake izboljšanja je 
glasno pokazal s predenjem ob božanju. 
Imeli smo občutek, da se je takoj boljše 
počutil in da se je na nek način zavedal, 
da smo mu pomagali, kar je nakazoval s 
cartanjem ter hvaležnostjo v očeh.

Rane so se mu celile in po mesecu in pol 
mu je zrasla nova dlaka. Najdlje se mu 
je celila rana na hrbtu. Spremenil se je 
v lepega, radovednega in zadovoljnega 
mucka, ki si je želel le še, da najde nov 
dom in ljubeče lastnike.

Muri v novem domu
Kmalu se je tudi to uresničilo in zdaj 
je zaželjen in ljubljen. Toliko hudega 
je preživel v svojem življenju, pa je 
kljub temu ostal prijazen in zelo ljubeč. 
Srečen je, da lahko spoznava tudi lepšo 
stran življenja.

Prikazali smo le eno zgodbo od mnogih, 
zgodbo o mačku, ki ni bil kastriran in tudi 
ne deležen ostale nege. Pomagali smo 
mu, a žal ne moremo vsem. Zato morajo 
lastniki živali prevzeti odgovornost, 
ustrezno skrbeti zanje in jim omogočiti 
življenja, ga zaslužijo. Živali pa nam 
bodo svojo hvaležnost pokazale na 
svojevrsten način, nam zvesto stale ob 
strani ter nas neštetokrat nasmejale in 
spravile v dobro voljo.

Mirjana 
članica društva
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Zaključek bralne značke za odrasle v Pokrajinski in študijski knjižnici v 
Murski Soboti odlično uspel tudi po zaslugi Vlada Kreslina

Pesem Beltinski grad:
“Samo gledam to sliko zjutraj ob šestih 

pa sem že srečen!"
(Vlado Kreslin, Pojezije 2009)

tere so bile tudi hudomušne in od srca 
smo se nasmejali. Vzdušje tega večera 
je bilo zelo sproščeno in z neizmerno 
radostjo v srcih smo prisluhnili tudi pe

Oče in sin, Milan in Vlado Kreslin sta skupaj zapela čudovito pesem Tisti bejli grm

Kdo izmed nas ne pozna Vlada Kreslina, 
rojaka, pevca, pesnika, čudovitega člove
ka, ki je ljubezen do glasbe in domače be
sede podedoval od svojega očeta Milana 
in mame Katarine in ime Prekmurja in 
našo prepoznavnost ponesel širom sve
ta. Kdo ne pozna Malih bogov, Beltinske 
bande...Vse to so legende.
V torek, 3. junija 2014, sta nas obiskala 
oba - oče in sin - in po prostoru knjižnice 
v Murski Soboti, kjer smo sedeli zbrani 
na zaključku bralne značke za odrasle, je 
zadonela ena najlepših pesmi:»Tisti bejli 
grm«. To je tudi pesem leta 2013 na Mur
skem valu.
Solze ganjenosti so marsikomu stopile v 
oči - videti očeta in sina, združena v na
jlepšem jeziku, ki ne potrebuje prevoda 
in interpretacije -  v jeziku glasbe.
Vlado Kreslin se je odzval povabilu vod
stva Pokrajinske in študijske knjižnice 
Murska Sobota, da se nam pridruži tega 
torkovega večera in nam kakšno zapoje. 
Seveda je bila z njim tudi njegova »čarna 
gitara«. V času druženja nam je prebiral 
svoje pesmi, utrinke in povedal preneka- 
tero anekdoto iz časa svojega delovanja 
in gostovanja z Beltinško bando. Neka
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smim Tista črna kitara, V parku za gra
dom, Namesto koga roža cveti. Spoznali 
smo pesem o Baligaču-o znamenitem 
puloverju, o našem “turčeku” Saliju in še 
mnoge druge...
Vlado je vsem prejemnikom priznanj 
iskreno čestital, moram pa še dodati, 
da so bile njegove pesniške zbirke na 
seznamu izposoje letošnje bralne značke 
za odrasle. Sama sem jih prebrala vse 
in vedno znova jih rada prelistam. Ob 
njegovih pesmih si človek res lahko od
počije srce in dušo. Lepe so, spevne in 
dišijo po tistih dobrih starih časih, ko je 
bilo vse nekako lažje. Vlado Kreslin pa 
dogodke in ljudi iz svoje preteklosti zna 
opisati na izjemen način.
K letošnji bralni znački je pristopilo 112 
bralcev in bralk, osvojilo pa jo je kar 64 
-  od tega 6 moških in 58 žensk. Najstare
jša bralka šteje 91 let, kar je še posebej 
pohvalno in potrjuje dejstvo, da za branje 
nisi nikoli prestar. V času od oktobra do 
junija je bilo potrebno prebrati 7 knjižnih 
del (4 dela tujih avtorjev, 2 domači deli 
in 1 pesniško zbirko). Seznam knjig so 
pripravili zaposleni v knjižnici. Prijazne 
besede pozdrava in čestitke nam je v

uvodu namenila direktorica PIŠK Murska 
Sobota, Jasna Horvat, skozi program pa 
so nas popeljali naši prijatelji knjižničarji 
Janez Horvat, Vesna Radovanovič in Mi
lojka Zrim.
V Pokrajinski in študijski knjižnici Murs
ka Sobota deluje tudi bralni klub, katere
ga obiskuje 12 branja željnih članov in le
ti so na tej slovesnosti prav tako prejeli 
priznanja ob zaključku.
Ko so nam čestitali in podeljevali priznan
ja, sem se ozirala med stoli, kjer so se zr
calili srečni in veseli obrazi udeležencev. 
Res je, kar sem že neštetokrat povedala: 
ko prideš v knjižnico je, kot bi prišel do
mov. Vedno te veselo sprejmejo, prijazno 
pozdravijo, vedno so veseli, da te vidijo, 
radi ti svetujejo... Z njimi vedno lahko 
brezskrbno poklepetaš in ko zapuščaš ta 
»topel hram pisane besede«, si spokojen 
in srečen.
Kaj več ni potrebno dodati -  le povabilo, 
da se pridružite bralni znački v letu 2015 
tudi Vi. Verjemite, ne bo Vam žal!
Kot je zapisal Lewis Timberlake: »Z red
nim branjem si bogatite duha in vračate 
voljo do življenja!«

Lilijana Bežan



Za večjo varnost v prometu z novim opozorilnim merilcem hitrosti - 
tokrat v krajevni skupnosti Gančani

Predsednik SPVCP Občine Beltinci Milan 
Gjorek je  poudaril pomen preventive in 

vzgoje v cestnem prometu

V mesecu aprilu 2014 smo se zbrali v 
Gančanih ob glavni republiški cesti III. 
kategorije, natančneje od Beltincev do 
vhoda v Gančane, kjer smo slovesno 
predali uradnemu namenu in »prižga
li« novi opozorilni merilec hitrosti. 
Uvod v slovesnost so pričeli naši na
jmlajši, otroci iz vrtca Beltinci - enote 
Sodček Gančani, ki so zapeli pesmice 
in vsem prisotnim privabili nasmešek 
na obraze.

Slavnostni govornik je bil župan dr. 
Matej Gomboši, ki je poudaril pomen 
varnosti vseh občank in občanov. Izra
zil je veliko veselje, da bo tudi v kraje
vni skupnosti Gančani aktiviran opozo
rilni merilec hitrosti, ki ga je s svojim 
deležem doniral podjetnik Vili Maučec 
-  Zidarstvo Maučec iz Gančan.
Glasbeni del prireditve je popestril 
mladi glasbenik Nino Erjavec, ki je na 
svoji harmoniki zaigral valček in polko 
avtorjev Slavka in Vilka Avsenika.

Delo in aktivnosti s področja varovanja 
in skrbi za prometno varnost v prome
tu vseh udeležencev je v svojem govoru 
prisotnim podal predsednik Sveta za 
preventivo in vzgojo v cestnem prome
tu Občine Beltinci, Milan Gjorek.
Ob odkritju novega opozorilnega mer
ilca hitrosti so slovesnosti prispevali 
kamenček tudi naši Dimeki s svojimi 
unikatnimi kolesi, za red pa so skrbeli 
domači gasilci. Obojim najlepša hvala.

Novi opozorilni merilec hitrosti na 
vpadnici v Gančane bo skrbel, da bodo 
tako vaščani kot tudi ostali občani, 
predvsem starejši in naši najmlajši, od
slej veliko mirnejši in varnejši.

Po uradnem delu prireditve je sledila 
pogostitev in klepet v ŠRC Gančani.

Lilijana Bežan

Stefana Kovača 3, Beltinci
www.tilia-print.com

tisk in vezenje na tekstil 
plakatitransparenti, table 
kartonska embalaža

- tiskovine
-  štampiljke
-  vezava diplom skih nalog

Mali rijtar - junij 20 14  7

http://www.tilia-print.com


MERCATOR s svojim donacijskim projektom Radi delamo dobro v 
času svetovnega nogometnega prvenstva podpira slovenske lokalne 
nogometne klube
Ljubljana, 5. junij 2014 -  Mercator 
letos začeti donacijski projekt 
Radi delamo dobro nadaljuje tudi 
v času svetovnega nogometnega 
prvenstva. V sodelovanju s kupci 
bo v času enega največjih športnih 
dogodkov doniral sredstva lokalnim 
slovenskim nogometnim klubom. Za 
donacijo v skupni vrednosti 27.000  
EUR se poteguje kar 105 prijavljenih 
lokalnih klubov. Mercator je z 
donacijskim projektom Radi delamo 
dobro pričel v mesecu aprilu. V 
stotih izbranih sosedskih trgovinah 
po vsej Sloveniji so mercatorjevi 
kupci v mesecu dni oddali več kot 1,1 
milijona glasov, s katerimi so določili 
sto prejemnikov Mercatorjeve 
donacije v skupni vrednosti 100.000  
EUR. Mercator želi s projektom 
Radi delamo dobro kot najboljši 
sosed izboljšati kakovost življenja 
v manjših krajih po vsej Sloveniji 
ter tako vračati dobro v okolje, v 
katerem deluje.

Mercator bo v času svetovnega 
nogometnega prvenstva izvajal 
donacijski projekt »Radi delamo 
dobro. Podpirati nogometna društva je 
svetovno!«.V akciji, ki traja do 16. julija 
2014, bodo izbrani izdelki v Mercatorju 
kupcem prinesli kupone z unikatnimi 
kodami. Kupci bodo lahko z vpisom te 
kode prek Mercatorjevega spletnega

mesta na naslovu http://www. 
mercator.si/si/naj-sosed/podpirati- 
nogom etna-drustva-je-svetovno/ 
glasuj/ oddali svoj glas izbranemu 
lokalnemu nogometnemu klubu. 
Seznam sodelujočih društev je dosegljiv 
na naslovu http://www.mercator.si/ 
si/naj-sosed/podpirati-nogometna- 
drustva-je-svetovno/seznam/.
Za donacije se potegujejo slovenski 
lokalni nogometni klubi, ki ne 
tekmujejo v prvi ali drugi ligi in so 
se do konca meseca maja prijavili za 
sodelovanje. Skupno se je v projekt 
vključilo 105 lokalnih slovenskih 
klubov. Mercatorjevo donacijo pa bo 
prejel lokalni nogometni klub, ki bo 
dobil največ glasov kupcev znotraj 
svoje medobčinske nogometne 
zveze. V skupno devetih slovenskih 
medobčinskih zvezah bo tako donacijo 
prejelo devet zmagovalnih lokalnih 
nogometnih klubov, ki mu bodo 
mercatorjevi kupci namenili največ 
glasov. Vsak zmagovalni klub bo prejel 
donacijo v vrednosti 3.000 evrov. 
Skupna vrednost donacije je 27.000 
EUR

Mercator je v mesecu aprilu pričel z 
izvajanjem projekta Radi delamo dobro, 
ker svoje vloge najboljšega soseda ne 
vidi samo v fizični bližini svojih trgovin, 
pač pa predvsem v sobivanju z okoljem, 
v katerem deluje ter v skrbi za kupce.

V času od 1. do 30. aprila 2014 so 
mercatorjevi kupci v stotih izbranih 
Mercatorjevih trgovinah po vsej 
Sloveniji s svojimi glasovi odločali, 
katero izmed predlaganih lokalnih 
društev bo prejemnik Mercatorjeve 
donacije v njihovem lokalnem okolju. V 
teh trgovinah so kupci do konca aprila 
ob vsakem nakupu prejeli poseben 
žeton, s katerim so lahko oddali svoj 
glas podpore enemu izmed treh 
predlaganih društev. Žetone so oddajali 
v posebne glasovalne skrinjice v stotih 
izbranih Mercatorjevih prodajalnah. 
Ob zaključku glasovanja je društvo, 
ki je na posamezni lokaciji prejelo 
največje število glasov kupcev, prejelo 
Mercatorjevo donacijo v vrednosti 
1.000 EUR, sredstva pa bo namenilo 
za izvedbo konkretnega projekta, s 
katerim so se potegovali za donacijo. 
Skupna vrednost donacije je tako 
znašala 100.000 EUR.
V mesecu aprilu so tako mercatorjevi 
kupci oddali več kot 1,1 milijona 
žetonov, s katerimi so glasovali za 
prejemnike Mercatorjeve donacije. 
Več kot polovica zmagovalcev in tako 
prejemnikov Mercatorjeve donacije je 
bilo gasilskih društev, dobra četrtina je 
bilo vrtcev, preostalo pa so bila ostala 
lokalna društva (npr: društva invalidov, 
kulturna in športna društva, taborniki, 
humanitarne organizacije, društva 
upokojencev).

Naša čista in snažna občina - neokrnjena in zelena?
V fotogaleriji, ki bo sledila po nekaj 
uvodnih besedah, je nanizan izbor 
fotografij, posnetih med mojim 
službovanjem (javna dela) na 
Medobčinskem inšpekturatu občin 
Beltinci, Črenšovci, Odranci, Turnišče in 
Velika Polana med januarjem in junijem 
tega leta. Moje delovno okolje oziroma 
pristojnost je bilo omejeno na teritorij 
občine Beltinci. Vsi posnetki, zbrani v

galeriji, so tako nastali na tleh beltinske 
občine.
Kurjenje in sežiganje predvsem za 
zdravje zelo škodljivih odpadkov, da 
ne govorimo o vplivu na okolje - takih 
lokacij kar mrgoli po občini, predvsem po 
»odročnejših in skritih« kotičkih!

Naj ne bo morebitna kazen ali minimalni 
strošek razlog, da bi se sami lotevali

uničevanja in obdelovanja odpadkov!
Če sami ne veste, v kolikšni meri kurjenje 
odpadkov posredno ali neposredno 
škoduje vam in vašim bližnjim, se o 
tem informirajte s pomočjo litarature 
ali na spletu (tudi lokalni mediji pišejo 
o tem), lahko zaprosite za mnenje 
tudi pristojne občinske in republiške 
organe in inšpekcije. VSEKAKOR 
POPOLNOMA DRŽI, DA SE S KURJENJEM
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najlažje ustvarili mnenje o stanju našega 
dragega planeta - Zemlje z njenimi 
pridelki oziroma drugače povedano - 
zelenim zlatom.

Iztok Majcen

IN SAMOVOLJNIM UNIČEVANJEM
ter ODLAGANJEM GOSPODINJSKIH
ODPADKOV PROSTO V OKOLJU NAREDI 
NEŠTETO VEČ ŠKODE KOT »KORISTI«. NA 
ENI STRANI IMA LAHKO KRATKOTRAJNO 
»KORIST« LE POSAMEZNIK, NA DRUGI 
PA ŠKODO UTRPI BODISI LASTNIK

ZEMLJIŠČA BODISI CELOTNA SKUPNOST 
VSI PA ŽIVIMO NA ENEM IN EDINEM 
PLANETU!!
Svoje osebno mnenje in komentarje 
vam bom prihranil. Menim namreč, da 
vam bo ogled galerije pokazal najbolj 
verodostojno podobo in da si boste tako

Dokležovje Ižakovci pri gramoznici Odvoz komunalnih odpadkov v naravo!?

Toaletni papir ostane bel Pinkava Zamašen melioracijski jarek

Melinci

Zavod Korak naprej
Obveščamo vse družine, ki ne vedo, 
kam z ohranjeno rabljeno otroško 
opremo in oblačili, da lahko vse to 
prodajajo v naši trgovini na Slovenski 
ulici 34 v Murski Soboti (pod hotelom 
Zvezda v središču mesta). Več infor
macij o prodaji najdete na naši spletni 
strani -  www.zavodkoraknaprejms.si 
ali pokličete na tel. št. 040/800-694.

Lea Cipot 
vodja projektov
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Odprtje balinišča in vrtnega kegljišča v športnem parku v Beltincih

Nove pridobitve je  bilo treba tudi preizkusiti

V sončnem torkovem popoldnevu 
smo se zbrali v športnem parku v 
Beltincih, kjer smo uradno odprli in 
predali namenu novo balinišče in 
vrtno kegljišče. Ti dve sprostitveni in 
družabni športni panogi sta predvsem 
pri starejših izredno priljubljeni in v 
veliko veselje nam je, da smo ju tudi 
v naši občini uspeli postaviti. Za 
naše prebivalce predstavljata veliko 
pridobitev. Prepričani smo, da bosta v 
veselje tudi vsem ostalim, predvsem 
mladim in otrokom. Izgradnja balinišča 
je bila vključena v projekt »Trim steze 
z zunanjimi fitnes napravami« kot

zaokrožena celota rekreativne ponudbe 
za vse generacije. Tu se bodo srečevali 
vsi, tako malčki kot tudi upokojenci, saj 
sta igrišči postavljeni ena ob drugem. 
Tako bo postal park medgeneracijski 
prostor družabnega življenja. Vrednost 
investicije je 20.600 EUR, od tega je 
polovico prispevala Fundacija za šport. 
Izvajalska dela je izvedlo podjetje 
Zidarstvo Maučec Gančani d.o.o. Poleg 
balinišča, ki ustreza vsem tekmovalnim 
zahtevam, smo s pomočjo javnih 
delavcev naredili še vrtno kegljišče, ki 
bo popestrilo dogajanje v parku.
V imenu organizatorja, Občine Beltinci

in Športne zveze Beltinci, je tega 
dne vse prisotne prisrčno pozdravil 
župan dr. Matej Gomboši. Slovesnosti 
častnega rezanja traku ob odprtju sta 
se županu pridružila tudi predsednik 
Športne zveze Beltinci Andrej Pozderec 
in Predsednica Društva upokojencev 
Beltinci, Miroslava Šomen.
Nato je sledil preizkus novih pridobitev. 
Prve prave mete so izvedli: na balinišču 
župan, predsednik športne zveze, 
predsednica društva upokojencev 
ter Alojz Ulen iz Lipovec. Na vrtnem 
kegljišču so se prvi preizkusili župan, 
predsednica DU ter Silva in Franc 
Mlinarič.
Kar je bilo še posebej pohvale vredno 
in zelo zanimivo je bilo, da je bil za vse 
udeležence pripravljen t. i. prvi mali 
mini turnir v balinanju in kegljanju. V 
tekmovanju so se pomerili člani DU 
Murska Sobota, Du Beltinci, Društva 
gluhih in naglušnih Pomurja, DU 
Turnišče, Ekipa Balinček iz Dokležovja, 
člani DU Bodonci, Brezovci in Zenkovci 
ter DU slepih in slabovidnih Pomurja. 
Vsi, ki so nas počastili s svojim 
cenjenim obiskom, so izredno 
uživali in se izvrstno zabavali. Torej 
je odprtje dejansko upravičilo svoj 
namen -  medgeneracijsko druženje in 
neizmerno veselje ter sproščenost. 
Zato naj velja povabilo -  vsi v športni 
park na balinanje in kegljanje.

Lilijana Bežan

Ludvik Hari, avtor makete starodobnega kolesa iz leta 1900 ob svečanem odkritju makete
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OBVESTILA

44. MEDNARODNI FOLKLORNI FESTIVAL BELTINCI 
Beltinci, 24.-27. JULIJ 2014 

»Pesem in ples družita narode«

Četrtek, 24. julij 2014
ob 19.00 
BELTINSKI GRAD
Predstavitev knjige ZA MIZO S PREKMURSKIMI ŽIDI - kuharica po svetopisemskih pravilih, avtor 
BOJAN ZADRAVEC

ob 20.00 
BELTINSKI GRAD
Odprtje razstave STARE RAZGLEDNICE BELTINEC, avtor LUDVIK PENHOFER

Petek, 25. julij 2014
ob 17.00
BELTINSKI GRAD
začetek glasbene in pevske delavnice v organizaciji JSKD

ob 20.00
ODER V BELTINSKEM PARKU
FS KOMARNAN iz Slovaške in gostujoča FS iz HRVAŠKE

Sobota, 26. julij 2014
ob 16.00
BELTINSKI PARK
SEJMARJENJE in prikaz ljudske obrti in kulinarike v organizaciji društev in krajevnih skupnosti 
Občine Beltinci

ob 20.00
ODER V BELTINSKEM PARKU
ETNO VEČER -  Klapa Volosko, Tamburaška skupina Dragatuš in gostje iz Medžimurja

Nedelja, 27. julij 2014
ob 16.00
ODER V BELTINSKEM PARKU
LE PLESAT ME PELJI 2 0 1 4  (1. del državnega srečanja odraslih folklornih skupin v organizaciji 
JSKD) z gosti iz Slovaške in Porabja

»Prijte vsi, šteri ste od kolena vekši pa od poplata menši, z glasnimi gutami,
/riškimi petami ino trdimi mošnjami!«
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Devetindvajseta redna seja Občinskega sveta občine Beltinci
V petek, 28. marca 2014, je bila izvedena 
29. redna seja Občinskega sveta Občine 
Beltinci. Predoog dnevnega reda za 
to sejo je vseboval 11 točk dnevnega 
reda. Pred glasovanjem je župan dr. 
Matej Gomboši predlagal razširitev 
dnevnega reda z novo, dodatno 3. točko 
-  ugotovitveni sklep o prenehanju 
mandata člana Občinskega sveta. 
Izglasovana je bila tudi sprememba 
celotnega dnevnega reda s tem, da so 
se umaknile točke dnevnega reda 3, 4 
in 5. Obravnava proračuna in načrta 
razpolaganja s stvarnim premoženjem 
sta se pomaknili na 4. in 5. mesto 
dnevnega reda.

Pri AD 1 je Občinski svet Občine 
Beltinci sprejel zapisnik 28. redne seje 
Občinskega sveta Občine Beltinci. Pri tej 
točki je bila pregledana tudi realizacija 
sklepov prejšnje seje -  ugotavlja se, da 
so bili vsi sklepi realizirani.

Pri AD 2 je Občinski svet Občine 
Beltinci sprejel zapisnika 5. izredne in

nadaljevanje 5. izredne seje Občinskega 
sveta Občine Beltinci. Pri tej točki je bila 
pregledana realizacija sklepov prejšnje 
izredne seje -  ugotavlja se, da so bili vsi 
sklepi realizirani.

Pod AD 3 je bil Občinski svet Občine 
Beltinci seznanjen z odstopno izjavo 
podžupana in svetnika Mateja Zavca. 
Sprejet je bil ugotovitveni Sklep o 
prenehanju mandata člana Občinskega 
sveta in Sklep o prenehanju mandata v 
delovnih telesih OS (mandatna komisija, 
komisija za romska vprašanja ter odbor 
za prostorsko planiranje).

Pod AD 4 je bil obravnavan Odlok o 
proračunu Občine Beltinci za leto 2014, 
ki je bil ob koncu sprejet z amandmaji, ki 
so jih predlagali člani Občinskega sveta.

Občinski svet Občine Beltinci je pod AD 
5 potrdil Načrt razpolaganja s stvarnim 
premoženjem Občine Beltinci za leto 
2014 z dopolnitvami.

Pod AD 6 je Občinski svet Občine Beltinci 
podal soglasje k ceni proizvedene 
energije v obliki tople vode v mikro 
sistemu ogrevanja Kovač Melinci.

Občinski svet Občine Beltinci je pod AD 
7 obravnaval in potrdil cene storitev 
na področju gospodarske javne službe 
-  odvajanja in čiščenja komunalne in 
padavinske odpadne vode v Občini 
Beltinci, kot je prikazana v elaboratu 
izvajalca Komune Beltinci d.o.o. 
Občinski svet Občine Beltinci je prav 
tako potrdil oz. sprejel Sklep o višini 
subvencioniranja cen teh storitev.

Obravnavanje točke AD 8 -  poročilo 
in obvestila župana Občine Beltinci o 
dogajanjih v Občini Beltinci ter točke 
AD 9 -  pobude in vprašanja članov 
Občinskega sveta Občine Beltinci so 
člani in članica OS preložili na naslednjo 
redno sejo.

Občinska uprava 
Občine Beltinci

Trideseta redna seja Občinskega sveta občine Beltinci
V četrtek, 08. maja 2014, je bila izvedena 
30. redna seja Občinskega sveta Občine 
Beltinci. Dnevni red za to sejo je vseboval 
15 točk dnevnega reda.

Pri AD 1 je Občinski svet Občine Beltinci 
potrdil vsebino zapisnika 29. redne seje 
Občinskega sveta Občine Beltinci. Pri tej 
točki je bilo podano poročilo o realizaciji 
sklepov prejšnje seje.

Pri AD 2 je bil potrjen mandat 
nadomestnemu članu Občinskega sveta 
občine Beltinci. Nadomestni član je 
postal Jože Erjavec, stanujoč Lipovci 68, 
9231 Beltinci.

Pri AD 3 je bil nadomestni član OS, 
Jože Erjavec, imenovan v Komisijo 
za mandatna vprašanja, volitve in 
imenovanja kot predsednik ter kot član 
v Odbor za prostorsko planiranje ter 
Komisjo za romska vprašanja OS.

Pri AD 4 je ravnateljica OŠ Beltinci 
predstavila Letno poročilo OŠ Beltinci za 
leto 2013.

Pri AD 5 je ravnateljica Vrtca Beltinci 
predstavila Letno poročilo Vrtca Beltinci

za leto 2013.
Pri AD 6 je bil obravnavan ter potrjen 
Elaborat Saubermacher & Komunala 
Murska Sobota d.o.o. o oblikovanju cene 
izvajanja obvezne občinske gospodarske 
javne službe zbiranja določenih vrst 
komunlanih odpadkov v Občini Beltinci 
za leto 2014. Pri tej točki je bila potrjena 
tudi nova cena.

Pri AD 7 je bilo potrjeno in sprejeto Letno 
poročilo Zavoda za turizem in kulturo 
Beltinci za leto 2013, ki ga je prisotnim 
predstavila direktorica ZTK Beltinci. 
Pri tej točki je bilo s strani Občinskega 
sveta Občine Beltinci podano soglasje 
k Programu dela in finančnemu načrtu 
ZTK Beltinci za leto 2014.

Pod AD 8 je na podlagi predstavitve 
Letnega poročila poslovanja za leto 2013 
JKP Komune d.o.o. Beltinci Občinski svet 
sprejel omenjeno poročilo.

Pod točko AD 9 je Občinski svet sprejel 
odločitev o predlogih podelitev priznanj 
ob občinskem prazniku, 17. avgustu, za 
leto 2014.

Pod točko AD 10 je župan podal poročilo

in obvestila o dogajanjih v občini od 
zadnje seje sveta.
Pod točko AD 11 so člani in članica 
Občinskega sveta Občine Beltinci 
podajali svoje pobude, vprašanja ter 
predloge.

Pod AD 12 je bila prisotnim predstavljena 
vsebina Zaključnega računa proračuna 
Občine Beltinci za leto 2013.

Pod AD 13 je Občinski svet sprejel 
Program ukrepov za dodeljevanje 
finančnih spodbud za razvoj podjetništva 
v Občini Beltinci za leto 2014.

Pod AD 14 je Občinski svet sprejel 
Program ukrepov za ohranjanje in razvoj 
kmetijstva in podeželja v Občini Beltnci 
za leto 2014.

Pod točko AD 15 je Občinski svet sprejel 
Letni program športa Občine Beltinci za 
leto 2014.

Občinska uprava 
Občine Beltinci
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IZ OBČINSKE HIŠE

Investicije v prometno infrastrukturo Občine Beltinci
Izgradnja kolesarske steze 
med R2- 443  in pokopališčem  
Lipovci

V začetku meseca junija je bila zgrajena 
nova kolesarska steza med regionalno 
cesto R2- 443 in pokopališčem v 
Lipovcih. Vrednost investicijskih del

je bila 27.427,32 EUR z DDV. Dela so 
trajala približno dva tedna, občina 
Beltinci pa je z omenjeno investicijo 
bistveno vplivala na izboljšanje 
varnosti v cestnem prometu.

Sanacija ceste »Hrenovice«

V mesecu maju je občina pristopila k 
sanaciji ceste med Beltinci in Ižakovci 
proti zaselku »Hrenovice«. V sklopu del 
se je izvedla preplastitev ceste v dolžini 
480 m, hkrati pa tudi njena razširitev 
za 1 m.

Borut BALAŽIČ

Sprejem najboljših učencev OŠ Beltinci, OŠ Bakovci - 
in Glasbene šole Beltinci v šolskem letu 2013-2014

POŠ Dokležovje

Najboljše učenke in učence OŠ Beltinci, OŠ Bakovci - POŠ Dokležovje in GŠ Beltinci je  
tudi letos sprejel župan Občine Beltinci dr. Matej Gomboši.JPG

V četrtek, 26. junija 2014, smo se zbrali 
na sprejemu pri županu Občine Beltinci 
v grajskih prostorih, da proslavimo 
in čestitamo našim devetošolcem, ki 
so letos zelo uspešno zaključili svojo 
osnovnošolsko izbraževalno pot. Zdaj 
se za njih odpirajo nova, neznana vrata 
življenja, ko bodo prestopili prag srednjih 
šol, kjer si bodo nadgrajevali vso znanje, 
ki so si ga do zdajj že pridobili.
Uvod in zaključek sprejema sta 
popestrila glasbenika Glasbene šole 
Beltinci, Domen Baša na harmoniki in 
Primož Zavec na tolkalih, prejemnika 
zlatega priznanja na 10. mednarodnem 
srečanju harmonikarjev v Beltincih. 
Njun mentor je Boštjan Baša.
Županove ptice in darila so prejeli 
naslednji devetošolci:

Razred (9.a)

1. TEJA MAUČEC,
Gančani 123, 9231 BELTINCI
Dosegla je odličen uspeh v vseh devetih 
letih osnovnošolskega izobraževanja. 
Osvojila je: Cankarjevo tekmovanje
-  bronasto priznanje (7. razred), na 
tekmovanju Matematični kenguru je 
prejela bronasto in srebrno priznanje 
(7. razred), na tekmovanju Matematični 
kenguru je prejela bronasto priznanje 
(8. razred), na tekmovanju Matematični 
kenguru je dosegla bronasto in 
diamantno priznanje (9. razred). Na

tekmovanju iz zgodovine je prejela 
bronasto priznanje (9. razred), na
tekmovanju iz astronomije je dosegla
bronasto priznanje (9. razred), na 
tekmovanju iz biologije je prejela 
bronasto Proteusovo priznanje (9. 
razred). Opravila je izpit iz nemščine 
FIT 1 (9. razred). Postala je zlata bralka 
-  dosežena bralna značka v vseh devetih 
razredih. Dosegala je vidne rezultate 
pri pouku, saj je bila zelo prizadevna in

pridna. Sodelovala je pri folklori in tako 
prispevala k ohranjanju prekmurskega 
ljudskega izročila.

2. SAŠO ZADRAVEC,
Kmečka 19, 9231 Beltinci
Dosegel je odličen uspeh v vseh devetih 
letih osnovnošolskega izobraževanja. 
Opravljen ima izpit iz nemščine FIT 2 (7. 
razred) . Na tekmovanju iz matematike 
je osvojil bronasto tekmovanje (7. 
razred), na tekmovanju iz astronomije je
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osvojil bronasto priznanje (8. razred), na 
tekmovanju iz fizike je osvojil bronasto 
priznanje (8. razred), na tekmovanje 
Matematični kenguru je osvojil bronasto 
priznanje (8. razred), na tekmovanju v 
znanju o sladkorni bolezni - bronasto 
priznanje (8. razred), na tekmovanju 
Genius Logicus je osvojil bronasto 
priznanje (8. raz.), na tekmovanju 
Mednarodni matematični kenguru je 
osvojil bronasto priznanje (9. razred), na 
tekmovanju iz fizike je prejel bronasto 
in srebrno priznanje (9. razred) ter na 
tekmovanju iz astronomije je prejel še 
bronasto priznanje (9. razred).

3. TIMOTEJ ŽERDIN,
Žitna 1 0 ,9 2 3 1  Beltinci
Dosegel je odličen uspeh vseh devet 
let osnovnošoslkega izobraževanja, 
opravljen ima izpit iz nemščine FIT 2 
(7. razred), na tekmovanju Matematični 
kenguru je osvojil bronasto priznanje (7. 
razred), na tekmovanju iz astronomije je 
prejel bronasto priznanje (8. razred), na 
tekmovanju iz kemije je osvojil bronasto 
priznanje (8. razred), na tekmovanju iz 
fizike je dosegel bronasto priznanje (9. 
razred), na tekmovanju iz nemščine je 
prejel bronasto priznanje (9. razred).

Razred (9.c)

4. TAMARA DUH,
Melinci 23, 9231 Beltinci
Dosegla je odličen uspeh vseh devet 
let osnovnošolskega izobraževanja. 
Opravljen ima izpit iz nemščine FIT 1 
(7. razred) in FIT 2 (8. razred), osvojila 
je Cankarjevo bronasto priznanje (8. in 
9. razred), na tekmovanju o sladkorni 
bolezni je prejela v 9. razredu zlato 
priznanje, na tekmovanju iz Vesele šole 
je osvojila srebrno priznanje (9. razred), 
na tekmovanju iz zgodovine je prejela 
bronasto priznanje v 9. razredu, na 
tekmovanju Proteus je osvojila bronasto 
priznanje. Postala pa je zlata bralka, saj 
je dosegla bralno značko v vseh devetih 
razredih osnovne šole.

5. BLAŽ MUJDRICA,
Lipovci 175, 9231 Beltinci
Dosegel je odličen uspeh vseh devet 
let osnovnošolskega izobraževanja, na 
tekmovanju iz astronomije je dosegel 
bronasto priznanje v 9. razredu. 
Sodeloval je v projektu Turizmu pomaga 
lastna glava kjer je osvoji 1 x zlato in 1 x 
srebrno priznanje.

6. LUCIJA VIDONJA,
Ižakovci 60A, 9231 Beltinci
Dosegla je odličen uspeh v vseh devetih 
letih osnovnošolskega izobraževanja. 
Na tekmovanju matematični kenguru je 
osvojila bronasto priznanje v 7., 8. in 9. 
razredu. Na tekmovanju Genius Logicus 
je v 7. in 8. razredu osvojila bronasto 
priznanje. Sodelovala je v projektu 
Turizmu pomaga lastna glava, kjer je 
osvojila 2x zlato in 1x srebrno priznanje 
(7., 8. in 9. raz.). Na tekmovanju iz 
fizike je osvojila bronasto priznanje 
(8. raz.), na tekmovanju Šolski plesni 
festival je prejela srebrno priznanje 
(8. in 9. raz.) in zlato priznanje (9. 
raz.). Na Cankarjevem tekmovanju 
je osvojila bronasto in srebrno 
priznanje (9. razred), na tekmovanje iz 
geografije srebrno priznanje (9. raz.). 
Na tekmovanju iz Vesele šole je osvojila 
srebrno priznanje (9. razred). Opravljen 
ima izpit iz nemščine FIT 1 (7. razred) in 
FIT 2 (8. razred). Postala je zlata bralka, 
dosegla je bralno značko v vseh devetih 
razredih osnovne šole. Prav tako je 8 let 
sodelovala pri folklori.

Razred (9.b)

7. KAJA KAROLINA GOMBOC,
Lipovci 222, 9231 Beltinci
Dosegla je odličen uspeh v 9. razredu 
osnovne šole. Opravljen ima izpit iz 
nemščine FIT 1 (7. razred) in FIT 2 
(8. razred), Na tekmovanju iz fizike 
(Stefanovo priznanje) je dosegla 
bronasto priznanje (8. razred), na 
tekmovanju je osvojila tudi Vegovo 
bronasto priznanje (8. razred). Postala 
je zlata bralka -  osvojila je bralno značko 
v vseh devetih razredih.
8. TJAŠA HORVAT,
Gančani 221, 9231 Beltinci 
Dosegla je odličen uspeh v 9. razredu 
osnovne šole. Na tekmovanju Sladkorna 
bolezen je osvojila bronasto priznanje 
(8. razred). Postala je zlata bralka -  
osvojila je bralno značko v vseh devetih 
razredih.

9. JERNEJ JEREBIC,
Gančani 162, 9231 Beltinci
Dosegel je odličen uspeh vseh devet 
let osnovnošolskega izobraževanja. Na 
tekmovanju iz fizike je prejel bronasto 
Štefanovo priznanje (8. in 9. razred). 
Na tekmovanju iz znanja astronomije 
je prejel srebrno priznanje (9. razred) 
ter bronasto priznanje (8. in 9. razred). 
Osvojil je Cankarjevo bronasto priznanje 
(7. in 8. razred). Na tekmovanju iz

angleščine je prejel bronasto priznanje 
(9. razred). Na tekmovanju iz znanja 
geografije je prejel bronasto priznanje 
(8. in 9. razred). Dosegel je tudi Vegovo 
bronasto priznanje (7., 8. in 9. razred) 
ter Vegovo srebrno priznanje (8. in 9. 
razred). Na tekmovanju Genius Logicus 
je osvojil bronasto priznanje (7. in 8. 
razred). V tekmovanju iz logike je prejel 
bronasto priznanje (7., 8. in 9. razred). 
Prav tako je osvojil diamantno Vegovo 
priznanje (diamantni kenguru -  vseh 
devet let). Na tekmovanju Sladkorna 
bolezen je osvojil bronasto priznanje 
(8. razred). Prav tako je sodeloval pri 
folklori ( 8 let), za kar je prejel priznanje.

10. POLONA KOVAČIČ,
Lipovci 148, 9231 Beltinci
Dosegla je odličen uspeh vseh devet 
let osnovnošolskega izobraževanja. 
Na tekmovanju Šolski plesni festival 
je osvojila srebrno priznanje ter zlato 
priznanje, obakrat v 7., 8. in 9. razredu. 
Na tekmovanju iz fizike (Stefanovo 
tekmovanje) je prejela bronasto 
priznanje ( 9. razred). Na Cankarjevem 
tekmovanju je osvojila bronasto 
priznanje (7., 8. in 9. razred). Opravljen 
ima izpit iz nemščine FIT 1 (7. razred) in 
FIT 2 (8. razred). Na tekmovanju Genius 
Logicus je prejela bronasto priznanje 
(7. razred). Osvojila je tudi bronasto 
Vegovo priznanje v 7. in 8. razredu. 
Na tekmovanju iz znanja geografije je 
osvojila bronasto priznanje v 9. razredu. 
Postala je zlata bralka, saj je osvojila 
bralno značko v vseh devetih razredih 
osnovne šole.

11. ŽIVA TIVADAR,
Gančani 25, 9231 Beltinci
Dosegla je odličen uspeh v vseh devetih 
letih osnovnošolskega izobraževanja. 
Na Cankarjevem tekmovanju je osvojila 
bronasto priznanje v 9. razredu. Na 
tekmovanju iz znanja geografije je 
osvojila bronasto priznanje v 9. razredu. 
Postala je zlata bralka, saj je osvojila 
bralno značko v vseh devetih razredih 
osnovne šole.

12. NUŠA TKALEC,
Lipovci 198, 9231 Beltinci
Dosegla je odličen uspeh v vseh devetih 
letih osnovnošolskega izobraževanja. 
Prejela je Vegovo bronasto priznanje (7., 
8. in 9. razred), Vegovo srebrno priznanje 
(7. in 8. razred). Na tekmovanju iz 
logike je osvojila bronasto priznanje 
(7., 8. in 9. razred), na tekmovanju iz 
znanja astronomije je dosegla bronasto
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priznanje (8. in 9. razred), na tekmovanju 
iz znanja astronomije je osvojila srebrno 
priznanje (9. razred), na tekmovanju 
iz fizike je dosegla bronasto priznanje 
(8. razred), na tekmovanju iz fizike 
- Stefanovo tekmovanje - je dosegla 
srebrno priznanje (8. razred). Nuša 
je prejemnica bronastega Preglovega 
priznanja v 8. razredu. Na tekmovanju 
iz znanja geografije je osvojila bronasto 
priznanje (8. in 9. razred). Dosegla je 
bronasto priznanje na Cankarjevem 
tekmovanju (7. in 8. razred), na 
tekmovanju iz angleščine bronasto 
priznanje, srebrno priznanje, oboje v 9. 
razredu. Na tekmovanje iz zgodovine je 
dosegla srebrno in bronasto priznanje v 
9. razredu.
Na tekmovanju - Genius Logicus je 
osvojila srebrno priznanje (7. in 8. 
razred), na tekmovanju Šolski plesni 
festival srebrno priznanje (9. razred). 
Postala je zlata bralka - dosegla je bralno 
značko v vseh devetih razredih.

13. EVA TRATNJEK,
Lipovci 141, 9231 Beltinci
Dosegla je odličen uspeh v vseh devetih 
letih osnovnošolskega izobraževanja. 
Opravljen ima izpit iz nemščine FIT 
1 (7. razred) in FIT 2 (8. razred). Na 
tekmovanju Šolski plesni festival je

osvojila zlato priznanje v 8. razredu ter 
srebrno priznanje (7. in 8. razred). Na 
Cankarjevem tekmovanju je osvojila 
bronasto priznanje (8. in 9. razred). 
Na tekmovanju iz logike - bronasto 
priznanje (7. in 8. razred), na tekmovanju 
iz znanja astronomije -  bronasto 
priznanje (8. razred), na tekmovanju iz 
fizike (Stefanovo tekmovanje) je osvojila 
bronasto priznanje (8. razred), na 
tekmovanju Genius Logicus je osvojila 
bronasto priznanje (7. in 8. razred). 
Dosegla je bronasto Vegovo priznanje ter 
postala zlata bralka -  dosežena bralna 
značka v vseh devetih razredih.

OŠ Bakovci - POŠ Dokležovje

14. JULIJAN ŠKRABAN,
Nova 25, Dokležovje, 9231 Beltinci
Dosegel je odličen uspeh v devetih letih 
osnovnošolskega izobraževanja. Od 7. do 
9. razreda si je bogatil besedni zaklad z 
branjem knjig v nemščini in angleščini 
ter osvojil srebrna priznanja iz nemške 
in angleške bralne značke. V 8. razredu 
je na matematičnem področju osvojil 
priznanje na tekmovanju Genius Logicus. 
Vestno je bral knjige za bralno značko in 
tako osvojil zlato priznanje za devetletno 
zvestobo bralni znački. Julijan je vsa leta 
šolanja uspešno in zavzeto sodeloval

na šolskih proslavah in prireditvah. 
Zelo uspešen je bil tudi na glasbenem 
področju. Že osem let obiskuje Glasbeno 
šolo v Murski Soboti. Igra na kromatično 
harmoniko in je sodeloval na regijskih 
državnih in mednarodnih tekmovanjih, 
kjer je dosegel visoke rezultate. V 
šolskem letu 2013/2014 je osvojil: štiri 
prva mesta na mednarodnih srečanjih 
harmonikarjev, prvo mesto na regijskem 
tekmovanju mladih glasbenikov Pomurja 
in Štajerske, številna druga priznanja 
in nagrade. Na Osnovni šoli Bakovci je 
Julijan imel vrsto let status kulturnika, 
kar je pohvale vredno.
Iskrene čestitke dragi, naši devetošolci! 
Zaključna misel Toneta Pavčka pa je 
namenjena vsem Vam in naj Vam bo 
lepa popotnica na vseh nadaljnjih poteh 
Vašega življenja, ki naj bo posuto z mnogo 
uspehi, srečo, veseljem ter radostjo.

»Na svetu si, da gledaš sonce.
Na svetu si, da greš za soncem.
Na svetu si da SAM SI SONCE

In da s sveta odganjaš -  sence!"

Ne glede na to, kam Vas bo v življenju 
peljala Vaša pot, ostanite vedrega duha 
in s soncem v srcih.

Lidija Baligač

Prireditev ob dnevu državnosti v občini Beltinci
Na deževen predvečer dneva državnosti 
smo v Beltincih priredili proslavo v spomin 
na leto 1991, ko je  25. junija Slovenija 
postala samostojna in neodvisna država. 
Osrednja govornica na prireditvi je  bila 
dr. Rosvita Pesek, novinarka, publicistka 
in poznavalka slovenske zgodovine.

Na proslavi je čestitke ob prazniku 
izrekel tudi župan Občine Beltinci dr. 
Matej Gomboši.

Program prireditve sta pripravila 
Združenje za vrednote slovenske

osamosvojitve in Glasbena šola Beltinci, 
sodelovali pa so oktet Bel Mura, pevci 
pevskega zbora Sodar Gančani in 
posamezni pevci, ki so se združili ob tej 
priložnosti. Nastopil je tudi Simfonični in 
pihalni orkester Glasbene šole Beltinci.

Ker je dr. Rosvita Pesek ob tej priložnosti 
prisotne spomnila na nekatere ključne 
trenutke osamosvajanja ter hkrati 
čestitala ob prazniku, v tej številki 
Malega rijtarja objavljamo njen celotni 
govor. Večer je minil v prijetnem vzdušju

daleč v noč, kot pa je povedala dr. Rosvita 
Pesek:

„Tudi danes lahko našo prihodnost 
spremenimo le s skupnimi močmi, korak 
za korakom. Mora priti tudi čas, ko bomo 
vsi s ponosom rekli -  Slovenija, moja 
država!''

si moramo vzeti njene besede k srcu in 
delati skupaj.

Lidija Baligač

Govor dr. Rosvite Pesek na proslavi ob Dnevu državnosti
Dober večer, drage Slovenke in Slovenci 
in vsi tisti, katerim je Slovenija stalni ali 
začasni dom.

Nocojšnji večer je poseben večer.

Točno nocoj pred 23 leti, 24. junija 
1991, nekaj po osmi uri zvečer, smo

Slovenke in Slovenci dobili nove 
simbole. Dobili smo novo slovensko 
zastavo in grb. V skupščini je namreč 
176 poslancev dvignilo roko za to 100 
ustavno dopolnilo, 7 jih je dvignilo 
roko proti, 26 pa jih ni dvignilo roke.
V tem dopolnilu je pisalo, da je naša 
zastava belo modro rdeča trobojnica

z grbom Republike Slovenije v levem 
zgornjem delu in da ima grb obliko 
ščita, v sredini katerega je Triglav v 
beli barvi, pod njim pa dve modri črti, 
ki ponazarjata morje in reke. Nad njima 
so tri zlate šesterokrake zvezde.

Da, to je bil večer pred 23 leti, ki je
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Prisotne na osrednji občinski proslavi 
ob Dnevu državnosti je  nagovorila 

dr. Rosvita Pesek

tik pred odločilnim dnevom in pred 
slovesno razglasitvijo države omogočil, 
da so slovenski teritorialci dva večera 
za tem, na proslavi, spustili staro 
zastavo socialistične republike 
Slovenije z zvezdo v sredini in na drog 
ob silnem navdušenju množice prvič 
dvignili novo slovensko zastavo. Koliko 
ponosa je  bilo takrat v njih in nas! 
Scenarij prireditve je predvideval, 
da se Slovenci s spuščanjem stare 
zastave z zvezdo po zarjavelem drogu 
pred skupščino na simboličen način 
poslavljamo od starih simbolov, ki se 
zložijo in odnesejo v muzej, in s polnimi 
pljuči zadihamo z novimi.

Poseben pa ni bil le večer pred 
osamosvojitvijo. Takih dni je bilo okoli 
ključnega datuma, 25. junija, še veliko. 
Na primer, pri predsedniku predsedstva 
Milanu Kučanu se je sestal ves državni 
vrh, vključno z vsemi devetimi 
predsedniki strank, ki so bile takrat v 
skupščini. Grdo so se udarili. Na mizo so 
namreč dobili ključne osamosvojitvene 
dokumente in nekateri so jih razumeli 
tako, da s 25. junijem 1991 Slovenija 
šele začenja svojo pot osamosvajanja, 
ne pa, da bo to dan, ko Slovenija 
izstopi iz jugoslovanskega pravnega 
reda in postane samostojna država. 
Kot je znano, so zahvaljujoč Demosu 
prevladali tisti, ki so zahtevali, da s 
25. junijem 1991 Slovenija dokončno 
prekine vse vezi z Jugoslavijo.

Malo pred tem je v Beograd pripotoval 
ameriški zunanji minister James Baker 
in povedal, da vse naše sosede in vse

članice Evropske skupnosti -  takrat jih 
je bilo 12 -  in vse članice Konference 
o evropski varnosti in sodelovanju, 
vključno z ZDA, prinašajo enotno 
sporočilo, ki se glasi: »Nasprotujemo 
enostranskim ukrepom Slovenije in 
Hrvaške!« Zanje je osamosvojitev brez 
dvoma bila enostranski ukrep. Ves 
svet je bil proti samostojni Sloveniji 
in Hrvaški, razen peščice evropskih 
političnih in verskih voditeljev. Ti so 
bili pripravljeni podpreti Slovenijo 
in Hrvaško v njenih zahtevah po 
pravici naroda do samoodločbe, ker so 
samoodločbo terjali tudi zase. In takih 
voditeljev je bilo manj kot je prstov na 
eni roki.

Še eno trpko lekcijo je dobila slovenska 
politika tri dni pred osamosvojitvijo. 
Delegacija najvišjih predstavnikov 
države je odšla na še zadnje pogovore 
in usklajevanje v Zagreb. Vlada Lojzeta 
Peterleta se je s hrvaško vlado namreč 
dogovorila, da se bosta Slovenija in 
Hrvaška osamosvojili istega dne. A ko 
je slovenska vlada predstavljala svoje 
ukrepe glede carine, mejnih prehodov 
in drugih operativnih stvari, hrvaški 
politiki na te pomembne podrobnosti 
sploh niso bili pripravljeni, ne 
zakonodajno ne dejansko. Spoznanje, 
da bo hrvaška osamosvojitev 
zgolj papirnata, ni nikogar pustilo 
ravnodušnega, slovenska delegacija 
pa je ob odhodu iz Zagreba dobila le 
obljubo, da Hrvaška na svojem ozemlju 
ne bo dovolila armadi, da krene nad 
Slovenijo. No, ni minil niti teden dni, ko 
se je izjalovila tudi ta obljuba.

Tovrstnih primerov, ki kažejo na 
razmere tik pred zdajci, je še veliko. 
Vsi pa kažejo na to, da nam nič ni bilo 
podarjeno. Nič ni šlo zlahka in kar 
samo od sebe. Potrebna je bila volja, 
pogum, načrt, jasne misli, jasni cilji, 
tehtanje, ločevanje pomembnega od 
manj pomembnega, pokončna drža... 
In treba se je bilo kdaj tudi grdo udariti 
za doseganje zadanega cilja. Treba 
je bilo kdaj pogledati tudi od daleč,

neobremenjeno z drobnjakarskimi 
političnimi opravili in priti pred 
državljane z odkrito besedo.
Da, rekli so takrat tudi: Še slabše bo, 
trgi na tleh bivše Jugoslavije se rušijo 
in naša podjetja čaka stečaj. Niso sadili 
rožic, so pa poskrbeli za nujne zaloge, 
če bi se zgodil najbolj črn scenarij.

Takrat smo imeli voditelje, ki so to 
zmogli. Ki niso leporečili, ki niso 
govorili tega, kar bi bilo ljudem najbolj 
všeč, pač pa so državljane, domačo 
in tujo javnost, soočili z resnico. Niso 
uporabljali dobro natreniranih fraz, ki 
bi jim jih pripravile mastno plačane 
agencije za komuniciranje, pač pa so 
govorili to, v kar so tudi sami verjeli.

Eden takih najbolj opaznih in tudi 
osebnostno najbolj močnih, ki ga 
ne moremo prezreti, ko govorimo 
o svobodi, demokratizaciji in 
osamosvojitvi, je bil pokojni dr. 
Jože Pučnik. Načitan, brihten fant, 
ki so ga varuhi reda prvič pretipali 
pri devetnajstih letih in zatem pri 
sedemindvajsetih poslali na devetletno 
služenje strogega zapora. Zato, ker 
je menil, da jugoslovanska praksa 
preveč odstopa od ideje o komunistični 
revoluciji, in ker je na ta razkorak jasno 
opozoril z zapisano besedo. Po petih 
letih so ga pogojno izpustili, a kaj, ko 
je kmalu potem, ko je spet zadihal na 
svobodi, ponovno pisal. Napisal je za 
partijsko oblast uničujoč sestavek o 
razmerah v kmetijstvu in spet pristal 
v zaporu, da odsluži še preostanek 
kazni. Iz uradnih zaznamkov o vedenju 
obsojenca, ki jih je pisalo strokovno 
osebje zapora, razberemo, da se je 
obsojeni Pučnik vdal v usodo in sklenil, 
da bo kazen v celoti prestal „in da ne bo 
nikogar prosil milosti.” V zaporniški 
mapi piše tudi, da je Pučnik po prestani 
kazni ostal trdno na svojih pozicijah in 
da kazen nanj ni vplivala vzgojno.

Ne glede na vse krivice in ponižanja, ki 
jih je bil deležen, se je v drugi polovici 
80- let, ko je para v Jugoslaviji začela

16 Mali rijtar - junij 201 4



¿ilZ OBČINSKE HIŠE /  ZAVODI

dvigovati pokrov in ko je bilo treba 
postaviti na noge opozicijske strukture, 
spet znašel v Sloveniji, v prvih vrstah 
kot pisec v 57. številki Nove revije, 
kot voditelj socialdemokratov, kot 
predsednik Demosa, kot kandidat za 
predsednika predsedstva Republike 
Slovenije na prvih demokratičnih 
volitvah in kot mož, ki je držal Demos 
skupaj, dokler temeljni cilj -  to je bila 
pa samostojna država -  ni bil dosežen, 
pa čeprav so mu zdravniki, ki so ga leta 
1988 operirali na srcu, zabičali, da sme 
prehoditi le še 3 stopnice na dan. 
Njegova žena Cristel Pučnik je 
povedala: „V Nemčiji smo dobro živeli. 
Imeli smo lepo hišo, ki smo jo odplačali. 
Lepo nam je bilo. Toda on je takoj, ko 
se je ponudila priložnost za to, odšel 
v Slovenijo, čeprav je vedel, da bo 
imel veliko težav. Tu je pustil vse, vzel 
kovček in odšel.“

Predvsem zaradi takih ljudi, ki so žal

odšli prezgodaj, da bi nas še lahko 
popravljali, imamo danes svojo državo. 
To, kar smo k tej zgodbi dodali mi 
vsi, ki smo tistega decembra 1990 
odšli na plebiscit in v 88,5% glasovali 
za Slovenijo, je bila le dobrodošla 
podpora vizionarjem na tej poti in naša 
srčna želja, da Slovenija odide na svoje 
in da postanemo sami gospodarji na 
svojem.
Potem pa, kot da smo omagali, kot da 
smo bili MI tisti, ki smo zmogli le še tri 
stopnice na dan in se ustavili. Ocenili 
smo, da bo zdaj, ko imamo svojo državo, 
že nekako šlo. Da je bil pač cilj dosežen 
in da se lahko udobno zleknemo v 
naslonjač. Naredili smo napako.
Tudi demokratični sistem je ranljiv in 
se lahko pokvari in predolgo smo ga 
prepustili samemu sebi. Mediji smo pri 
tem prepogosto odigrali enako klavrno 
vlogo.
Država ne potrebuje državljanov, ki so 
o njej na glas pripravljeni govoriti le v

domači dnevni sobi. Če hočemo državi 
dobro, jo moramo pomagati graditi 
vsak dan in jo tudi popravljati. Vsak dan 
vedno znova in znova. In verjetno se 
boste strinjali z mano, da je priložnosti 
za to, da našo državo popravljamo, več 
kot dovolj.
Tudi nocoj, ko smo tik pred tem, da 
bo Slovenija dopolnila 23 let, smo še 
vedno pred enako izbiro. Da sedimo in 
čakamo, da se bodo stvari spremenile 
same po sebi, ali da se začenjajo 
spreminjati korak za korakom tudi 
z našo pomočjo. Na nas je, da se 
odločimo!
Z velikim zanosom smo nekoč govorili: 
Slovenija- moja dežela. Mora priti tudi 
čas, ko bomo s ponosom rekli: Slovenija 
-  moja država!

Čestitam Vam za njen in naš skupen 
praznik.

Juhuuuu, počitnice so tuuuuu...

Duo XILOCCORDION

Tako učenci kakor tudi zaposleni 
po napornem šolskem letu odkrito 
priznamo, da se počitnic zares 
veselimo. Toliko nastopov na raznih 
dogodkih v ožji in širši okolici, pa tudi v 
tujini se je v tem šolskem letu zvrstilo, 
da bi težko našteli vse. Tudi rezultati 
naših učencev na regijskih, državnih 
in mednarodnih tekmovanjih pričajo o 
trdem delu naših učencev in učiteljev 
ob zavzeti podpori staršev. O rezultatih 
z večine tekmovanj smo že poročali, o 
uspehu na tekmovanju harmonikarjev 
pa si lahko preberete v posebnem 
članku o jubilejnem 10. mednarodnem 
srečanju harmonikarjev.
Za nami je tudi vpis v naslednje šolsko 
leto, ki je tudi letos kljub temu, da po 
šestih letih našega delovanja šolanje 
zaključuje prva in najštevilčnejša 
generacija učencev, bil zelo dober. Nekaj 
prostih mest je ostalo le še na oddelkih 
za harmoniko, orgle in trobila. Vpis na 
preostala prosta mesta bomo izvedli 
23. avgusta. O vseh podrobnostih bomo 
širšo javnost obveščali preko spletne

strani, ki jo zaradi neljubega vdora na 
novo postavljamo.
Glede na napovednik dogodkov 
v počitnicah glasbe gotovo ne bo 
manjkalo, zato v imenu vseh učencev

in zaposlenih vsem občankam želim 
sproščene dneve oddiha ob prijetni 
glasbi.

Matej Zavec 
ravnatelj Glasbene šole Beltinci
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10. mednarodno srečanje harmonikarjev

Harmonikarski orkester ACCORDION BRIO JUNIOR iz Moldavije

Od osmega do desetega maja 2014 je 
v organizaciji Glasbene šole Beltinci 
in Društva harmonikarjev Murska 
Sobota potekalo 10. mednarodno 
srečanje harmonikarjev, na katerem 
je sodelovalo preko 200 aktivnih 
udeležencev iz Slovenije, Italije, 
Nemčije, Hrvaške, Bosnein Hercegovine, 
Srbije in Moldavije. Prireditve so se 
odvijale v grajski dvorani in župnijski 
cerkvi sv. Ladislava v Beltincih. V 
okviru srečanja smo lahko prisluhnili 
izvrstnim koncertom. Otvoritveno je 
v četrtek zaigrala pomlajena zasedba 
Tria harmonik SLO A3, v petek so se 
na koncertu nagrajencev predstavili 
najbolje ocenjeni tekmovalci v 
disciplini klasična harmonika in 
variete do petnajstega leta starosti, za 
tem pa smo lahko uživali ob musette, 
tango & swing glasbi. V soboto smo 
v cerkvi najprej prisluhnili koncertu 
nagrajencev v klasični glasbi, za tem 
najbolje ocenjenim v igranju glasbe 
S. in V. Avsenika ter nagrajencem na 
diatonični harmoniki, srečanje pa 
smo zaključili z enkratnim koncertom 
ansambla Saša Avsenika.
Tekmovalce, ki so bili razvrščeni v 
starostne kategorije znotraj disciplin 
KLASIKA -  solisti, KOMORNA GLASBA, 
VARIETE -  solisti, GLASBA SLAVKA 
IN VILKA AVSENIKA, DIATONIČNA 
HARMONIKA in HARMONIKARSKI 
ORKESTRI, je ocenjevala strokovna 
žirija v sestavi: Claudio Furlan (I), 
Aleksander Ipavec (I), Miljan Bjeletič

(SRB), Matej Bonin, Anton Iskra, Matej 
Kovačič, Stanko Peterka, Bojan Bezjak, 
Matej Zavec, Dušan Slaček in Boštjan 
Baša.
Najbolje ocenjeni tekmovalci po 
disciplinah in kategorijah so:

KLASIČNA GLASBA -  solisti:
A -  Tinkara Zupan (GŠ Vrhnika)
B -  Žan Šlibar (GŠ Tržič)
C -  Timotej Rešetič (KGB Maribor) 
D1 -  Denis Alič (SMŠ Novi Pazar) 
D2 -  Josipa Vukelič (GŠ Varaždin)
E -  Djordje Davidovič 
(Konservatorium Wien)

KOMORNA GLASBA:
B -  Duo XILOCORDION 
(GŠ Beltinci)
D -  Trio BELAMAR
(GŠ Josip Marinkovič Zrenjanin)

HARMONIKARSKI ORKESTRI:
C -  Harmonikarski orkester 
ACCORDION BRIO JUNIOR 
(Moldavija)
D -  Harmonikarski orkester 
ACCORDION BRIO SENIOR 
(Moldavija)

VARIETE:
A -  Lara Škrabi 
(GŠ Rogaška Slatina)
B -  Žan Šlibar (GŠ Tržič)
C -  Ivan Novak (GŠ Varaždin)

GLASBA S. V. AVSENIKA
C -  Rok Perhavc (GŠ Kranj)
D -  Dejan Arcet (Sv Ana)

DIAT. HARMONIKA
A -  Luka Mlakar (Brezje)
B -  Domen Baša (GŠ Beltinci)
C -  Timotej Fortin 
(GŠ Klemen Rošer)
D -  Martin Golič 
(GŠ Klemen Rošer)

Na srečanju so sodelovali tudi učenci 
Glasbene šole Beltinci, ki so dosegli 
naslednje rezultate:
KLASIKA -  solisti: David Sabo - 1. 
nagrada; KOMORNA GLASBA - Duo 
XILOCCORDION
(Domen Baša - harmonika in Primož 
Zavec - tolkala) - 1. nagrada; VARIETE 
- David Sabo - 2. nagrada; GLASBA S. V. 
AVSENIKA - Domen Baša -1. nagrada, 
Matija Berden - 2. nagrada in Tamara 
Prelič - 2. nagrada. DIATONIČNA 
HARMONIKA: Domen Baša - 1.
nagrada, Tilen Horvat - 2. nagrada. 
Nagrado NAJOBETAVNEJŠI POMURSKI 
HARMONIKAR 2014 je tokrat dobil 
NIKO VRŠIČ (GŠ Gornja Radgona), ki je 
dosegel 97,00 točk. V organizacijskem 
odboru so sodelovali učitelji pomurskih 
glasbenih šol: Dejan Prasl, Matjaž 
Balažic, Franek Radolič, Boštjan Baša 
in Matej Zavec.

Dejan Prasl 
predsednik društva
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Lonček na pike v Vrtcu Beltinci

Pikasto popoldne v beltinskem vrtcu je  bilo razigrano in pestro

V četrtek, 5. junija, smo se na 
igrišču vrtca Beltinci zbrali malčki iz 
šestih enot s svojimi vzgojiteljicami in 
starši na prireditvi ob zaključku leta.
V znamenju slikanice, ki se imenuje 
Lonček na pike, smo zaposleni v vrtcu 
pripravili dejavnosti po kotičkih. 
Otroci so v spremstvu staršev in ob 
pomoči vzgojiteljic skozi igro zbirali 
pike, s katerimi so se borili za pikasto 
nagrado. Malčki so se tako zabavali v 
enajstih pikasto zabavnih delavnicah 
oziroma kotičkih. Skupaj s starši so 
plesali, slikali, lutkovno ustvarjali, se 
gibali, zabavali v reševanju polžjega 
labirinta in pekli potičke z miško. Prav 
tako so glasbeno ustvarjali, si poslikali 
obraz, v enem izmed kotičkov pa so 
lahko prisluhnili otroški poeziji z 
naslovom Lonček na pike.

Otrok je ob obisku kotička na roko dobil 
rdečo piko. Z zbranimi štirimi pikami

pa si je pridobil pikasto nagrado - 
lonček, ki si ga je skupaj s starši pikasto 
okrasil in odnesel domov. A ne le lonček 
na pike, v lepem spominu bo otrokom,

staršem in zaposlenim zagotovo ostalo 
prijetno pikasto popoldne.

Sonja Serec
koordinatorka zaključne prireditve

Slovo mini maturantov

Minimaturanti so ob slovesu zapeli tudi vrteško himno

Vsako leto v vrtec prihajajo in 
odhajajo generacije otrok. Vse otroke 
sprejemamo v našo hiško topline, kjer 
ob igri in delu rastemo vsi. Čas bivanja v 
vrtcu je obdan z ljubeznijo, zato je slovo 
od otrok, ki odhajajo v šolo, napolnjen z 
mešani občutki. Ponos nas navdaja, ko 
se spominjamo vaših in naših uspehov, 
malce pa smo žalostni, ker odhajate iz 
našega okrilja.
Slavnostni dopoldan je bil 18. 06. 2014 
v enoti Bibe Beltinci, kjer se je 36 otrok 
letnika 2008 s kratkim programom 
poslovilo od vrtca. To je bilo slovo mini 
maturantov, vrtec pa se je poslovil od 
otrok in njihovih staršev. Večina otrok 
je v vrtcu preživela 5 let, kar je lahko 
veliko ali malo. Kakorkoli boste vzeli ta 
leta in to obdobje, je to najbolj čudovito

obdobje v življenju vsakega človeka. 
To je obdobje prvih korakov, prvih 
izgovorjenih besed, sklenjenih prvih 
prijateljskih vezi, ki se malokdaj ali 
nikoli ne pretrgajo.
Vsi v vrtcu smo se potrudili, da nam 
ta dan ostane večno v spominu. V 
kuhinji so pripravili slavnostno malico, 
hišniki so s pomočjo vzgojiteljic 
pripravili prizorišče in že se je začelo. 
Na prizorišče so ob zvokih koračnice 
prikorakali otroci. Med seboj so bili 
pomešani in bili videti kot reka, ki se je 
razlila na dva dela. Simbolično je reka 
nesla naprej tiste, ki so bili oblečeni v 
modre majice in odhajajo v življenje. 
To so bili naši mali maturanti. Ostali 
otroci, ki ostajajo, pa so šli na drugo 
stran. Sledila je pesem - himna našega

vrtca. Vse prisotne je nagovorila 
ravnateljica, ga. Martina Vidonja, ki 
je otrokom zaželela srečno v šoli, 
staršem pa se je zahvalila za zaupanje 
in uspešno sodelovanje. Vzgojiteljice so 
mini maturantom podelile zaslužena 
priznanja. Ob slovesu vzgojiteljic 
in pomočnic vzgojiteljic od otrok in 
njihovih staršev so se v očeh lesketale 
solze. Mini maturanti so vsem 
prisotnim na melodijo »Gaudeamus« 
in ob glasbeni spremljavi Žive Ritlop na 
klarinetu zapeli:

Konec naš'ga vrtca je, 
prava šola se začne.
V šolo vsi odhajamo 

in se od vas poslavljamo.

Otroci, ki ostajajo v vrtcu, so nastopili 
s svojim programom, za kar so prejeli 
velik aplavz in ključ, katerega so v 
varstvo prejeli od mini maturantov. 
Slovo mini maturantov smo zaključili z 
izmenjavo daril, ki so jih otroci izdelali 
sami. Tako so mini maturanti prejeli 
darila za spomin od otrok, ki ostajajo v 
vrtcu. Mini maturanti pa so se s svojimi 
darili, ki so jih prav tako izdelali sami, 
zahvalili vsem zaposlenim v vrtcu.

Zdenka Mujič

Mali rijtar - junij 20 14  19



Bili smo na Pohorju

Obiskali smo tudi čudovito pohorsko Črno jezero

Tudi letos smo se z učenci in učenkami 
drugega razreda odpravili na Pohorje, 
kjer smo opravili tri dneve dejavnosti. 
Tokrat smo čas od 19. 5. do 21. 5. 2014 
preživeli v osrčju neokrnjene pohorske 
narave, pri Treh kraljih.

Novim izkušnjam naproti se je odpravilo 
59 učencev, skupaj s štirimi razredniki 
in enim učiteljem spremljevalcem. 
Učenci so se naučili veliko novega o 
pokrajini na Pohorju, spoznali in videli 
so tudi veliko zanimivosti.

Prvi dan smo odšli na pohod do Velikega 
Vrha, ki je najvišji na Bistriškem Pohorju 
in se vzpenja do nadmorske višine 
1200 m. Vrh nudi čudovit razgled, od 
tam pa se spuščajo tudi zmajarji. Učenci 
so postali tudi pravi taborniki in se 
preizkusili v postavljanju taborniškega 
ognja. Spekli smo si tudi krompir, ki 
nam je slastno teknil.

Drugi dan nas je pot vodila do Črnega 
jezera in Osankarice. Učenci so ob 
jezeru previdno stopali, da ne bi zbudili

povodnega moža, ki prebiva v tem 
jezeru. Pomerili smo se v streljanju 
s pravim lokom, seveda pa smo ta 
dan namenili tudi drugim družabno- 
športnim igram na prostem, saj nas je 
spomladansko sonce prijetno grelo. 
Popoldan in večer sta nam popestrila 
tamkajšnji lovec in gospod Franček, ki 
sta nam predstavila pestrost živalskega 
in rastlinskega dela Pohorja. Gospod 
Franček je učence skozi diapozitive 
popeljal v skrivnostni svet barvitih 
škratov, ki prebivajo na Pohorju. Bili so 
že nestrpni, da bi jih videli, zato smo se 
zadnji dan našega druženja odpravili 
na pohod do partizanske bolnišnice 
Jesen. Pot nas je vodila po zelenem 
mahu, prečkali smo brvi čez več 
potokov in tu in tam se nam je zazdelo, 
da v daljavi nedaleč stran od nas veselo 
poskakujejo škrati.

Ob slovesu smo si za spomin kupili 
majhne figurice škratkov, se poslovili 
od prijaznega osebja v hotelu Jakec in 
se polni novih doživetij, bogatih vtisov 
in izkušenj, ki smo jih pridobili, srečno 
vrnili v Beltince.

Matej Žalig

Bliža se konec pouka, počitnice so pred vrati

To smo mi z našo malo šolo

Šolsko leto je vsako leto krajše. Vsaj zdi 
se tako. Časa nam vedno primanjkuje, 
ker je dogodkov veliko. Ne poznamo več 
monotonih in dolgočasnih dni. Novosti 
se kar vrstijo, a tudi tradicija ostaja, saj 
je pomemben del našega vsakdana in 
prihodnosti.
Celo leto smo bili zelo aktivni in 
ustvarjalni. Kljub temu, da nas na šoli 
ni veliko in smo v dveh kombiniranih 
oddelkih, učni proces teče po učnih 
načrtih in letnem planu, enako kot 
na večji, matični šoli. Usvajamo cilje 
in standarde znanja ter razvijamo 
spretnosti in sposobnosti naših učencev. 
Povezujemo se s krajem, sodelujemo 
na vseh prireditvah in proslavah, 
tekmujemo na raznih področjih, tako 
v matematiki, slovenščini, na likovnem 
področju, nekateri so aktivni športniki,
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drugi spet radi plešejo ali obiskujejo 
glasbeno šolo. Vsem nam pa je skupno, 
da radi hodimo v našo šolo.
Ker nas je malo, se učitelji lahko 
posvečamo vsakemu učencu posebej. 
Za vsakega imamo čas in delujemo 
kot velika razširjena družina, kjer 
nam kombinacija prinaša pozitivne 
življenjske izkušnje. Pa tudi naša šola 
je sodobna podružnična šola. Drug 
drugemu pomagamo, sodelujemo med 
seboj ter spodbujamo prijateljske in 
strpne odnose. Veliko se pogovarjamo, 
pa tudi za igro in druženje najdemo čas. 
Tako nam ure v šoli hitro minevajo.
Na šolo smo povabili dedke in babice 
ter z njimi obiskali potujočo knjižnico 
in likovno poustvarjali. Z mamicami in 
očki smo ustvarjali na velikonočnih 
delavnicah, izdelke pa razstavili v domu. 
Sodelovali smo tudi v humanitarnih 
akcijah. Prav poseben pa je bil dogodek, 
ko so nas obiskali ravnatelji nekaterih 
pomurskih šol. Prisostvovali so učnima 
urama v tretjem in četrtem razredu. 
Tema je bila Promet v naši vasi. Ura 
je bila posebna, saj je bila izvedena v 
kombinaciji z medpredmetno povezavo 
treh predmetov in s poučevanjem dveh 
učiteljic. To je bila velika življenjska 
izkušnja za vse.
Tradicionalna pa so postala tudi 
srečanja in izmenjave z vrtcem. Tako 
vrteški otroci obiščejo našo knjižnico in 
prisluhnejo pravljici, bodoči prvošolci 
pa so uživali na indijanskem dnevu. 
Spoznali so svoje sošolce, s katerimi 
bodo jeseni delili šolske klopi. Še 
kislo vreme jim ni moglo pokvariti 
razpoloženja.
Tudi z učenci iz matične šole se veliko 
družimo. Drugošolci skupaj opravijo 
plavalni tečaj, četrtošolci pa gremo 
jeseni spet s petošolci v šolo v naravi. 
Prav tako skupaj načrtujemo zaključne

ekskurzije. Letos smo bili v živalskem 
vrtu v Ljubljani ter Postojnski jami in 
Predjamskem gradu. Vsi smo se imeli 
neizmerno lepo. Tudi nekatere dneve 
dejavnosti opravimo skupaj. Tako se 
učenci bolje spoznajo in prehod na 
matično šolo je lažji.
Novosti na področju predmetnika 
so nam prinesle neobvezne izbirne 
vsebine že v četrtem razredu, vendar 
smo mi že dosti prej vpeljali dva 
tuja jezika. Že leta se četrtošolci 
učijo nemščine kot prvi tuji jezik in 
angleščine kot drugi tuji jezik, saj se 
starši zavedajo pomena znanja jezikov. 
Znanje nemškega jezika odpira vrata 
prenekateremu Pomurcu, brez znanja 
angleščine pa tako ne moreš več biti.

Čeprav naši učenci tu obiskujejo le 
prve štiri razrede, jih ob usvajanju učne 
snovi vodimo in učimo živeti, živeti 
zdravo in kvalitetno. Gojimo vrednote, 
kot so prijaznost, poštenost, iskrenost, 
odkritost in pripravljenost pomagati. 
Učimo se samoevalvirati svoje delo 
in uspehe. Prvi koraki so narejeni, 
gradili bomo naprej. Pri učencih 
spodbujamo vrednotenje lastnega 
dela in uspešnosti. Spodbujamo jih 
k doseganju višjih ciljev in boljšem 
uspehu. Podpiramo jih pri razvijanju 
njihovih močnih področij in pomagamo 
krepiti tista šibkejša, saj želimo 
ustvarjalne, samostojne, inovativne 
mlade ljudi za bodočnost. Razvijamo 
in krepimo bralno pismenost, 
spodbujamo branje knjig in literarno 
ustvarjanje. Naši učenci sodelujejo na 
različnih natečajih in tekmovanjih ter 
posegajo tudi po najvišjih uvrstitvah in 
priznanjih na raznih področjih. Za vse 
dosežke si zaslužijo čestitke, prav tako 
pa tudi njihovi mentorji.
Bližajo se počitnice in težko slovo od

četrtošolcev. Oddahnili si bomo vsi, 
učenci in učitelji. Čez poletje bomo 
nabrali novih moči za prihodnje izzive 
v novem šolskem letu.

Metka Behek 
vodja POŠ Dokležovje

KLIC ZEMLJE

Saj si že oral, 
sejal si že.

Požel si žitno klasje, 
nasul zrnja v kaščo.

Spravil si v jeseni sadove zemlje, 
napolnil shrambe že mnogokrat. 

Bil si letine vesel, 
jedel svoj kruh, 

pil si že gorice žlahten sok....
A vendar vsako pomlad, 

ko zemlja omamno zadiši, 
o vsaka bilka in drevo 

zadrhti od želje po življenju. 
Znova začutiš v sebi klic zemlje.

To je  tisti večen, vztrajen klic, 
ki ti vznemiri srce.

Ne! Temu klicu se ni mogoče upreti! 
Moraš še enkrat okusiti, doživeti 

tisto neustavljivo silo, še en 
neskončen krog.

Začutiti moraš skrivnostno kri in 
sokove zemlje.

Zato moraš, moraš vzeti v roke plug, 
vzeti v roke semena in se ves predati. 

Le tako sta z zemljo eno, 
le tako si zvest samemu sebi, 

le tako ti odmeva v srcu 
posvečen, pradaven zemljin glas:

»ŽIVETI! ŽIVETI! BITI!«

Janez Maroša

Izdelovanje modnih dodatkov
V oddelku podaljšanega bivanja 
na POŠ Dokležovje smo si urice 
ustvarjalnega preživljanja časa 
popestrili z izdelovanjem izvirnih 
modnih dodatkov. Izdelovali smo 
modne okraske za lasnice oz. dekliške 
špangice.

Veliko veselja, smeha in razigranosti 
se skriva v unikatnih izdelkih, ki jih 
naša dekleta z velikim veseljem nosijo 
v laseh.

Vanja Mladenovič 
POŠ Dokležovje

Oblikovalke smo bile tudi manekenke
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Opravljanje kolesarskega izpita

Vsi učenci 5-ih razredov smo uspešno opravili kolesarski izpit
Učenci 5. razredov vsako leto 
opravljajo kolesarski izpit. Tudi nam 
je razredničarka že v začetku šolskega 
leta povedala, da ga bomo predvidoma 
opravljali v mesecu juniju. Vsi v razredu 
smo se tega razveselili in nestrpno čakali 
ta dan.
Učiteljica nas je seznanila, da se bomo 
skozi celo šolsko leto skupaj s policistom 
Bojanom pripravljali na kolesarski izpit. 
Tako smo se občasno z njim tudi srečevali 
in poslušali zanimiva predavanja o 
cestno prometnih predpisih, obnašanju 
v prometu in predvsem spoznavali varno 
vožnjo s kolesom. Njegova predavanja 
so postajala iz ure v uro bolj zanimiva 
in poučna. Vsak izmed učencev se je na

svoj način trudil, da bi čim bolj spoznal 
prometne znake in se naučil pravil 
cestnega prometa.
Svoje znanje smo učenci preverjali tudi 
na internetni strani, ki je bila posebej 
pripravljena za to priložnost. Na 
podlagi zastavljenih vprašanj in možnih 
odgovorov smo tako morali pravilno 
odgovoriti. Ob koncu testa smo lahko 
preverili pravilnost odgovorov in tako 
videli, kaj smo odgovorili pravilno in 
kaj narobe. Po opravljenem spletnem 
testu smo se dogovorili, da se v šolo v 
spremstvu staršev pripeljemo s svojimi 
kolesi. Na šolskem igrišču je bil postavljen 
poligon z različnimi ovirami, ki smo jih 
morali pravilno prevoziti. Našo vožnjo

sta ves čas spremljala dva policista in 
naši razredniki. Vsi učenci smo test na 
poligonu uspešno opravili, za brezhibno 
opremljeno kolo pa smo dobili nalepko. 
Sledil je še najpomembnejši del 
kolesarskega izpita, to je vožnja s kolesi 
po Beltincih.
Dogovorili smo se, da bomo kolesarski 
izpit opravljali v popoldanskem času v 
ponedeljek, 2. junija 2014. S pravilno 
opremljenimi kolesi smo učenci počakali 
na šolskem dvorišču, kjer smo dobili 
podrobna navodila glede naše vožnje. 
Vseh skupaj nas je bilo 72. Naša pot 
vožnje je bila označena, ob poti pa so stali 
tudi učitelji in policisti, ki so nas usmerjali 
in ocenjevali našo vožnjo.
Vsi učenci smo varno prispeli do našega 
cilja, vrtca v Beltincih, in uspešno opravili 
kolesarski izpit. Dobili smo tudi izkaznice, 
na katerih so naše slike, na podlagi 
katerih se bomo lahko varno vozili s 
kolesom. Zahvaljujemo se gospodu 
Milanu iz SPV, ki je ves čas bdel nad nami 
in nas spodbujal, pa tudi pridno sodeloval 
s policistom Bojanom.

Ana Tivadar 
5.B razred

Grundtvig projekt v Turčiji

Turčija, dežela milijonskih obrazov 
in stičišče Evrope z Azijo. V nedeljo 
popoldne je letalo pristalo v Istanbulu, 
deročem mestu s skoraj 15 milijoni 
prebivalcev. Sodelovati v projektu

Grundtvig pomeni osebno rasti, se 
preizkusiti v znanju tujega jezika, 
spoznati šolski sistem izven naših meja. 
Sodelovati z učitelji iz Nemčije, Danske, 
Litve, Latvije in Turčije, v tem primeru

gostiteljice. Pomeni biti bogatejši 
za izkušnjo primerov dobre prakse 
izobraževanja odraslih, hkrati pa 
spoznati kulturo, tradicijo in prijatelje, 
s katerimi si želimo sodelovati v novih 
projektih.
Preden nas je pot ponesla proti mestu 
Gonen, smo si ogledali znamenitosti in 
lepote mesta Istanbul - Modra mošeja, 
Hagija Sofija, Dvorec Topkapi, Basilica 
cisterna in seveda Grand Bazar. Nikjer 
ni manjkalo znamenitega turškega čaja, 
prave turške kave in omamnega vonja 
pravega usnja.
V poznih popoldanskih urah smo z 
avtobusom pobrali še obiskovalce 
iz Nemčije, Danske, Litve in Latvije 
ter skozi deževna stekla opazovali 
lepote ravnice. Riževa polja. Tobačni 
nasadi. Živina, ki prispeva k pridelavi 
različnih okusnih sirov,... Po večurni 
vožnji pozno v noč smo se namestili v 
prelepem hotelu Termal Yildiz Otel.
Po zajtrku smo se zbrali na otvoritveni 
konferenci ter se ob predstavitvi in 
izmenjavi izkušenj družili še na obisku 
podjetja vetrnic Gesbey, v katerem 
smo spoznali prenos šolske teorije
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ZAVODI / KS

v prakso. Dan potem smo obiskali 
župana mesta Balikesir ter tamkajšnjo 
privatno angleško šolo YDS Academy. 
Njihovi učitelji prihajajo iz samega 
Oxforda. Turške šole dajejo zelo velik 
poudarek učenju angleščine, čeprav je 
tekom obiska v pogovoru z domačini 
ni prav veliko zaslediti. V naslednjih 
dneh smo si ogledali srednjo šolo 
Gonen Omer Seyfettin Andalu Lisesi 
in na poti proti mestu Izmir (tretje 
največje mesto v Turčiji) videli še: 
£anakkale in Trojo, Assos (Athenin

tempelj), St. John The Baptist Church, 
prince village, Ku^adasi (Hiša device 
Marije) in zaključili z ogledom čudovite 
arhitekturne zapuščine - antičnim 
biserom, mestom Efez. Naslednje jutro 
smo se vrnili v Gonen.
Vsepovsod smo bili deležni znane turške 
gostoljubnosti. Ob vseh doživetjih in 
obilici novega znanja ter izkušenj smo 
se v ponedeljek po okusnem zajtrku 
odpeljali preko Bosporske ožine v 
Mormonskem morju proti Istanbulu. 
V torek, po počitku v hotelu Nobel,

Izziv -  tokrat malo drugače
Do sedaj smo v občinskem glasilu 
večinoma prebirali o dogodkih in 
prireditvah v občini Beltinci, prispevke 
prozaistov in poetov, pa tudi nekaj 
drugih vsebin, bolj malo ali pa skoraj 
nič pa o političnih pogledih (z izjemo 
župana o velikih čevljih predsednice 
Alenke Bratušek na dejansko stanje, 
bodisi v občini ali Sloveniji).

Za besedo politika (izvor je grški) v 
Slovarju tujk iz 1984 (Založba obzorja 
Maribor) so v obrazložitvi pomena tri 
razlage. Za vse je skupno, da je to nauk 
o odnosih med ljudmi (razredi, narodi) 
in način vodenja države (ali občine ali 
KS) ter upravljanje javnih zavodov ipd.

Daleč od resnice pa je, dokazano tudi 
vsakodnevno, da je vsak, ki se s politiko 
ukvarja, tudi politik. Največ med 
njimi je politikantov (politikantstvo je 
po istem viru obravnavanje drobnih 
zadevic namesto pomembnih političnih 
vprašanj, pogosto iz osebnih koristi, 
oziroma je neke vrste spletkarstvo) in 
politikarjev (gostilniških politikov).

Za majhno Slovenijo je nerazumno 
veliko število strank (partij) in večina 
med njimi ima apetit po oblasti oziroma 
po nadvladi nad drugimi, predvsem pa 
nad davkoplačevalci (kjer je denar). 
Strankarska politika, gospodarska 
politika politično opredeljene uprave, 
nadzornih svetov ali direktorja, 
podobno tudi bančna in cerkvena 
politika so Slovenijo pripeljale v

nezavidljiv položaj. Da nas večina držav 
iz nekdanjega socialističnega bloka, ki 
so leta 1991 capljale za nami, prehiteva 
po levi in desni, je kriva izključno 
politika, politika kradljivcev, lumpov, 
tajkunov in mafijcev, ki so pokradli in 
osiromašili davkoplačevalce.

Določeni strankarski liderji se napajajo 
iz revanšizma in preteklosti. Poštene 
državljane so nazivali s fašisti in zombiji, 
njihovi jurišniki pa aplavdirajo. Ko se je 
že najavljal zli duh recesije, je takratni 
predsednik vlade vztrajno ponavljal, da 
je Slovenija na poti v blaginjo. Seveda 
so blaginje bili deležni razni Kramarji 
in kramarji, pa pavi in pavčki in drugi, 
ki so “šrotali” in pojedli kruh iz bele 
moke, davkoplačevalcem pa natrosili 
prgišče otrobov.

Danes bi bila Slovenija na lipicancu, če bi 
uspela iz davčnih oaz vrniti več desetin 
milijard evrov mafijsko pokradenega 
denarja v 20-tih letih samostojnosti. 
Toda še lep čas bomo jahali samo osla 
kljub temu, da je zadnja vlada Alenke 
Bratušek uspela voz premakniti bliže 
tunelskemu izhodu. Toda, glej ga 
zlomka! Znašel se je politični diverzant, 
ki je zaradi lastnega političnega 
egoizma, ne, politične norosti zrušil 
vlado lastne stranke.

Politično stanje v državi delno odseva 
tudi v domači občini. Sam sem bil 
ob začetku delovanja občine prve tri 
mandate občinski svetnik in poleg

smo se skozi gnečo odpravili do 
letališča Atatürk, od koder smo poleteli 
naravnost do Ljubljane. Obisk je bil 
poučen, nepozaben, obarvan z obilico 
dobre hrane in predvsem želje po 
ponovnem snidenju prijateljev.

Nataša Škraban 
izobraževanje odraslih 

Ekonomska šola Murska Sobota

tega tudi dve leti podžupan (zakaj sem 
po dveh letih odstopil kot podžupan 
za družbene dejavnosti, sem javnosti 
takrat temeljito utemeljil). Zagotovo 
dobro poznam politično delovanje 
organov občine in prepričan sem, 
da je edino politično modro in 
argumentirano sprejemati sklepe 
oziroma odločitve, ki so prioritetne v 
korist občanov v vseh naših KS. Politično 
nasprotovanje dobrim rešitvam v 
korist občanov je bilo in je na ravni 
politikanstva in politikarjev. Stranke bi 
morale tekmovati med seboj, katera bo 
naredila več koristnega neposredno za 
občane. Zares svetel primer je delovanje 
občinskih svetnikov ob sprejemanju 
proračuna za leto 2014. Podobno 
delovanje občinskih svetnikov v bodoče 
je neke vrste garancija, da bo občinska 
uprava dober servis svojim občanom.

Moje mnenje je, da bi župani v naših 
občinah, ki jih je itak preveč, morali 
biti v času županovanja razbremenjeni 
političnih barv. Veliko pomembnejša je 
sposobnost, življenjske izkušnje, čut za 
demokratično vodenje občine, moralne 
vrline, pristopnost in dostopnost, 
funkcionalna pismenost, ipd.

Janko Bezjak 
predsednik KS Lipovci
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Razstavna dejavnost društva Aquila Lipovci na relaciji 
Zagorje - Beltinci

Zbirko Križev pot sta predstavila avtor 
Milan Razboršek in mag. Franc Obal

Sodelovanje društva Aquila s 
Slikarsko kolonijo Izlake -  Zagorje 
in Kulturnim centrom Delavski dom 
Zagorje je že tradicionalno, izmenjave 
razstav potekajo vsako leto in se, na 
zadovoljstvo obeh strani, nadaljujejo in 
nadgrajujejo.
Plod tega sodelovanja je bila tudi 
razstava umetniške zbirke z naslovom 
Križev pot, avtorja slikarja Milana 
Razborška v galeriji v gradu v Beltincih, 
katere odprtje je bilo v petek, 11.

aprila 2014. Avtor je namreč član 
sveta tamkajšnje slikarske kolonije in 
strokovni sodelavec Galerije Medija v 
Zagorju. Ob odprtju sta dva cikla podob 
trpinčenega človeka v odprtem dialogu 
predstavila avtor sam in umetnostni 
zgodovinar mag. Franc Obal. Za 
glasbeno spremljavo je poskrbel naš 
rojak iz Zagorja Vlado Poredoš, član in 
vodja skupin Orlek, pax in Gallenberg 
Vaganti.
V petek, 9. maja 2014, pa je sledila 
otvoritev razstave del Likovne kolonije 
Izak Lipovci 2013 v Galeriji Medija 
Zagorje.
Poleg razstave smo predstavili in 
razdelili večje število katalogov - 
katalog smo izdali ob razstavi del lanske 
kolonije. Razstavo je, na našo prošnjo, 
odprl mag. Franc Obal, umetnostni 
zgodovinar, bivši direktor Galerije 
M. Sobota. Za glasbeno spremljavo 
je poskrbel kitarist iz Glasbene šole 
Zagorje. Odprtja razstave smo se 
udeležili tudi člani društva Aquila.

Župan dr. Matej Gomboši s soprogo, 
mag. Franc Obal in Peter Peterka na 

otvoritvi 22. mednarodne kolonije Izak 
2014 v beltinškem gradu

(Köln, Nemčija), Marija Novakovič 
(Prijedor, Bosna in Hercegovina) in 
Stanislaw Stach (Olkusz, Poljska).
V društvu Aquila so vse aktivnosti 
trenutno posvečene organizaciji in 
izvedbi 22. mednarodne Likovne 
kolonije Izak Lipovci 2014.

JoP

Društvi upokojencev Beltinci in Melinci nadaljujeta projekt 
»Starejši za višjo kakovost življenja doma«
Zveza društev upokojencev Slovenije 
kot civilna družba dobiva vse večji 
pomen, ne samo
po številčnosti svojega članstva, pač 
pa tudi v večji skrbi za starejše ljudi. S 
svojim delovanjem pomaga tudi vsem 
ljudem, ki bodo nekega dne vstopili v 
tretje življenjsko obdobje. Kdaj nastopi 
to obdobje, je težje definirati kot je 
bilo to nekoč, kajti veliko starejših še 
v pozni starosti vzdržuje in ohranja 
kvalitetno življenje.
K ohranjanju te kvalitete prispeva tudi 
Zveza društev upokojencev Slovenije 
preko različnih programov in projektov, 
ki jih prenaša na svoja društva, delujoča 
v lokalnem okolju.
Eden izmed takšnih projektov je 
»Starejši za starejše«, ki ga v našem 
okolju izvajamo že osmo leto. Tako 
tudi letos nadaljujemo s predvidenim 
obiskovanjem starejših od 69 let, ki 
živijo doma.

Cilj projekta je iskanje različnih oblik 
pomoči, ne glede na to, ali so starejši 
člani našega društva ali ne. V DU 
Beltinci imamo 22 aktivnih prostovoljk, 
ki so članice našega društva. Veseli bi 
bili, če bi se nam pridružil tudi kakšen 
prostovoljec, ki bi popestril sestavo 
naših zdajšnjih ekip.
Prostovoljno delo predstavljajo drobne 
stvari, ki so narejene in podarjene 
drugemu z veliko mero občutka 
in ljubezni. Plačilo prostovoljcem 
predstavlja dober občutek, da so storili 
nekaj dobrega za sočloveka.
Z anketo in ponovnimi obiski preko 
celotnega koledarskega leta dobimo 
kar dobro sliko zdravstvenega in 
socialnega stanja naših starejših ljudi. 
V posamičnem koledarskem letu tako 
prostovoljci na domovih obiščejo okrog 
600 starejših. Nekateri so še posebej 
veseli takšnega obiska, ki jim veliko 
pomeni predvsem v smislu druženja s

svojimi vrstniki.
Življenjska doba se podaljšuje, kakovost 
življenja, tako mlajših kot starejših, 
pa pada. Starejši, posebej še bolniki, 
so kategorije, ki si zaslužijo posebno 
skrb in pozornost. Ne moremo mimo 
dejstva, da mnogi starejši bolj kot kdaj 
koli prej doživljajo različne stiske, o njih 
pa neradi govorijo. Vse več jih živi za 
zaklenjenimi vrati, čeprav potrebujejo 
bližino in hrepenijo po njej, po 
klepetu, družbi, stisku roke... Čas in 
okoliščine so jim vse manj naklonjene. 
Zato je toliko bolj pomembno, da 
si med seboj pomagamo, lajšamo 
težave, prisluhnemo drug drugemu, 
da ne spregledamo človeka v stiski. 
To ni samo naloga prostovoljcev, to je 
naloga vsakega človeka, ki ima v sebi 
vsaj malo srčne kulture in sobivanja v 
medgeneracijskem odnosu!
Na to temo je v mesecu februarju 
potekalo izobraževanje koordinatoric
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in koordinatorjev iz celotne Slovenije. 
Organizirano je bilo s strani ZDUS- a. 
Izmenjali smo lahko svoje izkušnje, 
pridobili nova znanja, nove informacije, 
se seznanili z novo socialno zakonodajo, 
z novimi informacijskimi tehnologijami 
v pomoč starejšim...
ZDUS vsako leto širi krog sodelujočih 
društev v projektu »Starejši za 
starejše«. Od skupaj 520 društev 
upokojencev, kolikor jih je trenutno 
v Sloveniji, jih je v projekt vključenih

283. S tem je pokrito približno 65 % 
države Slovenije.
Z organizacijo ustrezne pomoči na 
domu je starejšim mogoče zagotoviti še 
vedno dostojno življenje. Prostovoljno 
delo je nadvse koristno, saj ohranja 
ljudi aktivne, medsebojna skrb za 
starejše pa na ta način še vedno živi.

Prostovoljci z veseljem podarjamo 
svoj prosti čas drugim. Na ta način 
jim polepšamo dneve. Mnogi starejši

so danes še kako dejavni, osvajajo 
nove spretnosti, želijo ostati koristen 
del družbe in se medgeneracijsko 
povezovati. Potrebno jim je prisluhniti, 
jih spoštovati, upoštevati njihove želje 
in potrebe.
Žal pa svet, v katerem živimo danes, 
zelo slabo vpliva na življenje teh ljudi.

Marica Vučko 
koordinatorka projekta

Izvajanje posebnih socialnih programov Medobčinskega društva 
slepih in slabovidnih Murska Sobota

Člani murskosoboškega in ptujskega društva z brodarjem Tinekom

Medobčinsko društvo slepih in 
slabovidnih Murska Sobota v okviru 
svojih dejavnosti med drugim 
organizira tudi izvajanje posebnih 
socialnih programov.

Pri društvu tako deluje skupina za 
samopomoč -  MODRI, ki se sestaja 
enkrat mesečno in pod vodstvom 
mentorice, socialne delavke, izvaja 
različne aktivnosti in programe. Med 
drugim organiziramo tudi različna 
srečanja in druženja.

Eno takšnih je bilo v četrtek, 8. maja 
2014, pri Tinekovem brodu na Muri v 
Gornji Bistrici.

Medse smo povabili tudi člane društva 
slepih in slabovidnih iz Ptuja, ki so se 
našemu vabilu z veseljem odzvali.

V jutranjih urah smo se tako zbrali 
pri Tinekovem brodu, da se srečamo, 
pogovorimo, izmenjamo izkušnje, da 
se družimo in tudi poveselimo. Zbralo 
se nas je štiriindvajset članov društev 
Murska Sobota in Ptuj.
Po uvodnih pozdravnih nagovorih 
smo izmenjali izkušnje pri delu obeh 
skupin, naša pričakovanja, hotenja in 
želje. Posebno doživetje je bilo, ko nas 
je brodar z brodom prepeljal na drugo 
-  prleško stran Mure, od koder prav 
tako prihajajo naši člani.
Po prijetnem sprehodu skozi gozd in 
postanku pri spomeniku žrtvam druge 
svetovne vojne smo se odpravili nazaj

na brod. Med vožnjo smo občudovali 
deročo Muro, njene brzice in čudovito 
naravo, ki obdaja to lepo pokrajino.
Po sprehodu se nam je prileglo kosilo, 
klepet, in tudi pesem naših članov je 
zadonela v prijetnem okolju gozdička.

Odsotnost vsakodnevnega vrvenja, 
prijetno druženje v prebujajoči se 
naravi in odklop, vse to je pripomoglo 
k aktiviranju osebne energije, ki smo 
jo po dolgih zimskih mesecih še kako 
potrebovali.
Po tem prijetnem doživetju bomo lažje 
in z veseljem pričakali lepe poletne dni, 
ki se približujejo.

Poslovili smo se z željo, da se še 
srečamo, in da bodo takšna srečanja 
postala stalnica v delovanju obeh 
društev.

Vodja skupine za samopomoč pri 
MDSS Murska Sobota 

socialna delavka - mentorica 
Marta Volmut
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Jeričevi dnevi 2014 v Dokležovju
SOČI

Venec sta položila predsednik KS Dokležovje Simon Horvat 
in predstavnik Občine Beltinci Marjan Balažič

“Krasna si, bistra hči planin, 
brdka v prirodni si lepoti...
Ne stiskaj v meje se bregov, 

srdita čez bregove stopi 
ter tujce, zemlje lačne, utopi 
na dno razpenjenih valov!"

/Simon Gregorčič/

V petek, 6. junija, smo v rodnem kraju 
Ivana Jeriča s svečanostjo zaključili 
spomin na velikega človeka, rodoljuba, 
zavednega Slovenca, duhovnika, 
Maistrovega borca in udeleženca 
1. svetovne vojne. Najprej je bila 
opravljena sv. maša v njegov spomin, 
potem je sledila položitev venca pri 
njegovem doprsnem kipu, ki je bil 
postavljen v letu 2011. Pevke Jesensko 
listje so zapele pesem »Mi smo 
Prekmurci«, saj je to nekakšna himna 
nas Prekmurcev. Sledila je zaključna 
svečanost v dvorani vaškega doma.
V kulturnem programu so nastopili 
učenci OŠ Turnišče, učenci POŠ 
Dokležovje, pevke Jesensko listje in 
člani DPM, ki so pripravili dramski 
prizor - Obisk mladega Ivana Jeriča na 
domačiji. Tam so ga že vsi nestrpno 
pričakovali, še posebej otroci, ki so 
želeli slišati, kako je kot vojak doživljal 
1. svetovno vojno. Člani dramske 
skupine so na zanimiv in doživet način 
prikazali takratno življenje kmečke 
družine, ki se je ob druženju, kljub 
težavam in revščini, znala veseliti in 
radostiti ob majhnih stvareh.
Učenci POŠ so pod mentorstvom ge. 
Inge Rajtman predstavili življenje 
kraja, šole in ljudi v preteklosti in 
ga primerjali s sedanjim časom. V 
delavnicah so otroci ustvarjali, se 
družili in rezultat njihovega dela je bila 
pričujoča razstava. Likovni pedagog g. 
Anton Buzeti je z njimi kiparil na temo 
1. svetovna vojna - vojaki na soški fronti 
v strelskih jarkih. Razstavljena dela so 
na duhovit in prisrčen način prikazala 
otroško ustvarjalnost in jo približala

širšemu krogu obiskovalcev, ki so bili 
nad njo navdušeni.
Gostje iz Turnišča, mladi plesalci 
folklorne skupine pod mentorstvom 
Urške Ropoša, so prikazali splet 
otroških plesov in iger. S harmoniko jih 
je spremljal g. Pucko. Mladi plesalci 
so navdušili številno občinstvo v 
dvorani. Veseli smo bili, da je uspelo 
sodelovanje z občino Turnišče, saj je 
Ivan Jerič pustil v Turnišču neizbrisen 
pečat. Upamo in želimo, da se bo 
sodelovanje nadaljevalo in utrjevalo 
tudi v prihodnje.
Prijetno nas je razveselila dijakinja 
Gimnazije iz Murske Sobote, ki je v svoji 
seminarski nalogi predstavila Ivana 
Jeriča z naslovom Pot v prihodnost: 
od hudomušnega vojaka Soške fronte 
do pokončnega rodoljuba. Mentorica 
prof. Majda Anders jo je navdušila za 
raziskovanje njegovega življenja in 
naloga Dolores Horvat je prejela na 
zgodovinskem tekmovanju bronasto 
priznanje. Izvod naloge je poklonila tudi 
za arhiv spominske sobe Ivana Jeriča v 
Dokležovju. Tako smo bogatejši še za

eno nalogo in srčno upamo, da se bo 
Ivana Jeriča lotil še kdo in o njegovem 
življenju odkril še kakšno zanimivost. 
Veseli smo, da ga spoznavajo mlajše 
generacije, ki vse premalo poznajo 
našo bogato preteklost.
Slavnostni govornik na prireditvi je bil 
predstavnik Občine Beltinci g. Marjan 
Balažic (župan se slovesnosti ni mogel 
udeležiti). Zbrane je pozdravil tudi 
predsednik KS Dokležovje g. Simon 
Horvat in se zahvalil vsem nastopajočim 
za bogat program, ki vsako leto znova 
navduši. Obiskovalci so si po končani 
prireditvi z zanimanjem ogledali 
spominsko sobo. V druženju, ki je 
sledilo, so izmenjali misli in želje, 
kaj bi bilo potrebno storiti za boljšo 
prepoznavnost našega rodoljuba in se 
že veselili prihodnjega srečanja. Tudi 
letošnja prireditev Jeričevih dnevov je 
potekala pod okriljem DPM Dokležovje 
in veseli smo, da je tako lepo uspela.

Marija Zver 
predsednica DPM Dokležovje
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DRUŠTVA

Tradicionalni pohod Turističnega društva »Sodar« Gančani

Vsakoletni društveni pohodi so priložnost za rekreacijo in spoznavanje skritih 
kotičkov našega kraja - pohodniki pri zasluženem počitku

Člani našega društva že vrsto let 
organiziramo pohode v naravo. 
Letos smo se odločili, da se ponovno 
sprehodimo po že tradicionalni poti in 
ponovimo »Pohod ob irisih«.

Ob 14.00 uri smo se člani društva, kakor 
tudi vsi ostali, ki so se nam pridružili, 
zbrali pred streliščem pri novi grabi v 
Gančanih. Od tam smo se sprehodili do 
lovskega doma pri Jelenščeku in si ga 
tudi ogledali.

Pohod smo nadaljevali proti »Tomaševi 
stari hruški«, zelo priljubljeni lokaciji 
članov društva. Tam smo se okrepčali 
z dobrotami naših pridnih članic, ki 
so nas pogostile z domačimi pogačami 
in pijačo. Pohod se je nadaljeval ob 
avtocesti do strelišča pri novi grabi. 
Skupaj smo prehodili približno 7 km.

Polni lepih vtisov tega dne, ki smo ga

preživeli v naravi, smo se vrnili na 
svoje domove v upanju, da se bomo 
tudi prihodnje leto zbrali. Vabimo vas, 
da se nam v naslednjem letu pridružite

in skupaj z nami uživate v neokrnjeni 
naravi.

Cvetka Gomboc Alt

Tradicionalna razstava Turističnega društva »Sodar« Gančani

Razstava »Iz rabljenega uporabno«

Članice TD »SODAR« Gančani že 
tradicionalno vsako leto skozi dolge 
jesenske in zimske večere ustvarjamo 
raznolike in tudi uporabne izdelke.

Pridne roke članic TD »SODAR« 
Gančani so tako tudi to zimo poskrbele, 
da se odpadni materiali niso znašli v 
koših za smeti, ampak so iz njih nastali 
lepi in uporabni izdelki. Tema letošnje 
razstave je bila namreč »Iz rabljenega 
uporabno«.

Letos praznujemo tudi 10. obletnico 
razstav v organizaciji TD »SODAR« 
Gančani. V desetih letih smo članice 
društva ustvarjale različne izdelke in 
jih predstavile na razstavah. Od leta 
2004 do danes so si sledile naslednje 
tematske razstave: »Naš prosti čas«, 
»Tak je inda bilou -  tak je pa gnjes«, »10 
pomladi turističnega društva«, »Skozi 
šivankino uho«, »Naše dejavnosti 
v zimskem času«, »90 let Majuša«, 
»Velikonočna razstava«, »Razstava 
orhidej« in zadnja - »Iz rabljenega 
uporabno«.

Pridne roke članic turističnega društva, 
ustvarjalnost, trud in potrpežljivost 
sta zajeta v vseh izdelkih, ki pri tem 
nastanejo. Skozi razstave se prenaša 
ljudsko izročilo iz roda v rod, ohranjajo 
se spomini na stare čase, hkrati pa 
našim potomcem prikažemo, kako smo 
živeli nekoč.

Naš cilj pri ustvarjanju je, da kar 
imamo in kar znamo, ne ostane skrito 
očem in za zidovi naših domov, ampak 
da to znanje in ideje prenašamo na 
mlajše rodove. Le tako bodo tudi naši 
potomci lahko spoznali življenje in delo 
v preteklosti ter znali ceniti bogato 
ljudsko izročilo.

Cvetka Gomboc Alt
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»PUFKAČI« na Češkem

Pufkači na sejmu MotorTechna v Brnu na Češkem

Na rednem letnem občnem zboru 
Društva ljubiteljev starodobne tehnike 
»Pufkači« januarja letos je padla 
ideja, da bi se člani lahko družili tudi 
na izletih, ne le na naših druženjih s 
traktorji na otvoritveni vožnji in letnem 
rallyu društva. Izmed veliko različnih 
predlogov se je vodstvu društva zdel 
najbolj primeren ta, da si ogledamo 
sejem MotorTechna v Brnu na Češkem.

nabojev, knjig in podobnega. Temu 
delu bi lahko rekli tudi »boljšji« sejem. 
Sejem poteka na sejmišču v mestu 
Brno, in sicer v notranjem delu, ki ima 
površino 1.730 m2, ter v zunanjem 
delu, katerega površina znaša 11.200 
m2. Del notranjega dela razstavišča je 
namenjen razstavi starih avtomobilov, 
katerih vrednost je neprecenljiva in so 
namenjeni samo razstavi, ne pa prodaji.

MotorTechna je predvsem sejem 
rabljenih vozil, kot so avtomobili, 
motorji, kolesa z motorjem in kolesa. 
Je pa tudi sejem najrazličnejše 
stare opreme, kjer najdeš dele za 
avtomobile, kolesa, motorje, oblačila 
za motoriste, kolesarje..., do orožja,

Po izbiri cilja naše ekskurzije smo 
začeli zbirati prijave in tako se nas je 
12. aprila 2014 v zgodnjih jutranjih 
urah 34 članov društva odpravilo na 
850 km dolgo pot. Ta nas je vodila od 
začetne točke v Ižakovcih skozi Avstrijo 
do Češke. S krajšimi postanki in bolj

Gančani 122/a, 9231 Beltinci 
T: 00386 (0)2 542 22 96 
F: 00386 (0)2 542 22 97 
m: 00386 (0)31 509 909 
e: infoiaaluvar.si / www.aluvar.si

Izdelava in montaža vseh vrst 
notranjih In zunanjih ograj

Izdelava vhodnih dvoriščnih vrat

Projektiranje in izdelava 
nadstreškov (terase, carport..)

Izdelava pomožnih in 
industrijskih podestov

Izdelava kovinskih izdelkov po 
naročilu (Alu/inoks/železo)

Svetovanje -  projektiranje -  izdelava -  montaža

malo spanja na avtobusu je pot tja 
minila dokaj hitro.

Po jutranjem prihodu v mesto Brno in 
na sejmišče smo najprej opravili zajtrk, 
nato pa odšli na ogled sejma. Največje 
zanimanje nam je vzbudilo razstavljeno 
orožje, prav tako pa tudi razstavljeni 
avtomobili. Strastni ljubitelji stare 
opreme so z veseljem kupili nekaj 
opreme za svoje potrebe, dva člana pa 
sta kupila tudi dve stari kolesi.

Po ogledu sejma smo se nato podali 
v sam center mesta Brno, kjer smo si 
vzeli čas in si mesto ogledali. Ugotovili 
smo, da je zelo urejeno in čisto. V 
nadaljevanju poti smo se ustavili še 
v enem izmed trgovskih centrov, kjer 
smo kupili še kakšno malenkost za 
svoje družinske člane.

Naš izlet se je končal v prijetnem 
vzdušju, čeprav je bila sama pot zelo 
naporna in utrujajoča. Vsi smo bili 
prijetno presenečeni nad urejenostjo 
in čistostjo mesta Brna. Še posebej pa 
smo bili navdušeni nad cenami hrane 
in pijače, ki je bila za naše razmere 
smešno nizka.

Čeprav utrujeni, smo na koncu 
ugotavljali, da si podobnih izletov v 
prihodnosti še želimo.

Aleš Poredoš 
DLST »Pufkači«
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DRUŠTVA

Vestičke iz KO ZZB Beltinci

Večer domoljubne poezije je  bil medgeneracijsko obarvan

V času od zadnjega poročanja smo 
v naši osnovni organizaciji skupaj z 
recitacijsko sekcijo KUD Beltinci 26. 
4. 2014 pripravili osrednjo proslavo 
ob dnevu upora proti okupatorju z 
naslovom VEČER DOMOLJUBNIH 
PESMI in POEZIJE.
Zbralo se nas je deset recitatorjev, ki 
smo prebirali pesmi naših slovenskih 
pesnikov, ki so pisali pesmi z 
domoljubno vsebino. Sama proslava je 
bila zelo čustvena in toplo sprejeta od 
poslušalcev, ki so pri določenih pesmih 
tudi zapeli skupaj z izvajalci.
Prireditev je s svojo harmoniko 
dopolnil Vid Ščavničar, ki je z veliko 
senzibilnostjo odigral nekaj prelepih 
pesmi.
V programu so sodelovale ljudske 
pevke Jesensko listje iz Dokležovja. Z 
izbranimi besedili pesmi in glasovi so

dale tej proslavi poseben pečat.
Hvala vsem izvajalcem proslave, hvala 
scenaristki Zlatki Horvat za izbrane 
pesmi in poezijo.
Zelo smo počaščeni, da z obiskom

proslave, ki jo obišče vedno več 
poslušalcev, dajete smisel našemu delu.

Lizika Zadravec 
KO ZZB

Novice iz delovanja KUD Beltinci

KUD Beltinci, prejemnik donacije v okviru Mercatorjevega projekta 
Radi delamo dobro

Kulturno umetniško društvo Beltinci 
je v polnem zagonu z organizacijo 44. 
Mednarodnega folklornega festivala. 
Kljub temu pa naše sekcije ves čas 
gostujejo na raznih prireditvah in 
festivalih po Sloveniji in v tujini.
Najbolj so aktivni naši neumorni 
tamburaši skupaj s pevci, prav tako 
so veliko nastopali člani veteranske 
folklorne skupine. Skupaj s tamburaši 
smo nastopili v Bad Radkersburgu v 
Avstriji na glavnem trgu ob štiridnevni 
prireditvi »THUR DE MUHR«.
Prav tako smo v tandemu s tamburaši 
prispevali kulturni program na 12. 
RALYJU V Beltincih, ki ga prireja 
Društvo ljubiteljev starih koles DIMEK 
iz Beltincev.
Dve sekciji, članska in veteranska, sta 
sodelovali na reviji za odrasle folklorne 
skupine v Bogojini, kjer smo dosegli 
zelo dobro oceno.
Otroška folklorna skupina je sodelovala 
na Otroški folklorni reviji v Beltincih, 
opravila pa je še kar nekaj nastopov. 
Gledališka skupina je imela kar 
nekaj gostovanj s svojo predstavo

ZACUMPRANA ANČKA, s katero so 
sodelovale tudi na izbornem srečanju 
gledaliških skupin.
Veterani smo se udeležili 16. Srečanja 
veteranskih in upokojenskih skupin 
Slovenije v Bistrici ob Dravi. Skupaj 
s člansko skupino smo izvedli prikaz 
beltinskih noš in plesov v Termah 3000 
v Moravskih Toplicah.

Našim prijateljem iz Cirkovec smo 
vrnili nastop na njihovi prireditvi v 
Vidmu v Slovenskih goricah.
Ob prireditvi TEDEN LJUBEZNI in 
KULTURE v Gornji Radgoni smo 
veterani skupaj z Marko bando 
prispevali celovečerni program.

Lizika Zadravec
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FS KUD Beltinci - veterani na Območni reviji OI JSKD v Bogojini

Veterani smo na letošnji območni reviji OI JSKD navdušili laično in stokovno javnost

Veterani FS KUD Beltinci smo se 
letos na Območni reviji OI JSKD v 
Bogojini odlično odrezali. Z živahnim 
nastopom smo navdušili tako publiko 
kot tudi strokovno spremljevalko Nevo 
Trampuš, ki je naš nastop ocenila s 
povprečno oceno 9, kar pomeni državni 
nivo.
Plesalci res nismo več tako okretni 
kot v mlajših letih, nismo pa pozabili, 
kako se plešejo naši izvirni plesi, kjer 
se način plesa že skozi desetletja pri

vseh skupinah KUD Beltinci prenaša iz 
roda v rod. Namen našega poslanstva 
je ohraniti ljudske plese iz Beltincev in 
okolice v čim bolj izvirni obliki.
Splet pod naslovom »Naši mužikaši« 
je dobil dobre ocene tudi zaradi 
»mužikašev«, ki znajo zaigrati 
prekmurske viže tako, kot so pred 
njimi igrali Kocipri in Marko banda, pa 
tudi Marko skače smo zapeli ubrano, 
iz srca in v dvoglasju oz. troglasju »po 
posluhu«, kar predvsem pri mlajših

skupinah ni več v navadi.
Veterani FS KUD Beltinci smo torej 
zopet postali resna skupina, čeprav 
smo se stari plesalci v začetku zbirali 
predvsem iz nostalgije in zaradi 
druženja. Plesalci iz različnih generacij 
smo na prvih nastopih res zaplesali 
vsak malo po svoje, vendar kljub vsemu 
originalno, tako kot tisti iz prve skupine 
pred mnogimi leti; nekateri tako kot 
Kavaš, drugi kot Lebar, tretji pa kot 
Baligač ... torej kot tisti, pri katerih so 
bili plesi zapisani.
Veliko vaj in še več nastopov je obrodilo 
sadove in veterani smo ponovno 
upravičili sloves folklorne skupine KUD 
Beltinci, ki je dobila Evropsko nagrado 
za izvirnost in Maroltovo plaketo. 
Obljubljamo, da bomo tudi vnaprej 
skrbeli za izvirno izvajanje plesov, 
pesmi in plesnih viž iz Beltincev in 
okolice in to naše bogastvo prenašali 
na mlajše rodove.

Valerija Žalig

DPAE na javni predstavitvi predloga PRP 2014-2020

Člani DPAE na javni predstavitvi 
predloga PRP 2014-2020

Ministrstvo za kmetijstvo in okolje 
je dne 6. 6. 2014 javno predstavilo 
predlog Programa razvoja podeželja 
RS za obdobje 2014-2020 (PRP 
2014-2020), ki bo kmalu formalno 
posredovan v potrditev na Evropsko 
komisijo. Trajnostni koncept razvoja 
kmetijstva z opredeljenimi strateškimi 
cilji bo izveden v okviru PRP 2014-

2020 z uresničitvijo naslednjih šestih 
prednostnih nalog EU, opredeljenih 
v Uredbi za razvoj podeželja: 
spodbujanje prenosa znanja in inovacij 
v kmetijstvu, gozdarstvu in podeželskih 
območjih; krepitev konkurenčnosti 
vseh tipov kmetijstva ter vitalnost 
kmetij; spodbujanje organiziranosti 
živilske verige in upravljanje s 
tveganjem v kmetijstvu; obnavljanje, 
ohranjanje in krepitev ekosistemov, 
odvisnih od kmetijstva in gozdarstva; 
spodbujanje učinkovitosti virov ter 
podpora premiku k nizkoogljičnemu in 
klimatsko prožnemu gospodarjenju v 
kmetijskem, živilskem in gozdarskem 
sektorju; spodbujanje socialne 
vključenosti, zmanjšanje revščine in 
ekonomski razvoj podeželskih območij. 
Inovacije, okolje in klimatske 
spremembe so vključene kot 
horizontalne teme.

Minister za kmetijstvo in okolje, mag. 
Dejan Židan, je na predstavitvi povedal, 
da sta se priprava in pogajanja PRP 
2014-2020 pričela že maja 2010, pri 
čemer je bila Slovenija, tudi zaradi 
zastopanja enotnega stališča tako 
administracije kot tudi kmetijskih 
nevladnih organizacij, precej uspešna. 
Za novo programsko obdobje je v okviru 
PRP tako na voljo dobrih 1,1 milijarde 
evrov. Za krepitev konkurenčnosti bo 
namenjenih dobrih 20% sredstev, za 
tržno povezovanje dobrih 9, za naravne 
vire skoraj 52, za diverzifikacijo pa 
več kot 15%. Na te naloge bo tako 
odpadlo več kot 96% sredstev, ostalo 
pa bo namenjeno za tehnično pomoč 
in obveznosti za zgodnje upokojevanje, 
ki so predvidene v zdajšnjem PRP. 
»V Sloveniji kombiniramo ukrepe 
neposrednih plačil, PRP in okoljske 
kohezije, saj približno polovica 
prebivalstva živi na podeželju,« je dejal
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minister in dodal: »Izvajanje kmetijske 
politike ni več strogo izvajanje kmetijske 
politike, ki govori samo o hrani, ampak 
j e  bistveno širša, j e  tudi socialna politika, 
kot na primer ukrepi rasti proizvodnje 
hrane in s tem ohranjanje delovnih mest. 
Tretji vidik, ki pa je  tudi zelo pomemben, 
pa je  ohranjanje okolja.«

Program razvoja podeželja (PRP) 
je skupni programski dokument 
posamezne države članice EU in 
Evropske komisije, ki predstavlja 
programsko osnovo za črpanje 
finančnih sredstev iz Evropskega 
kmetijskega sklada za razvoj podeželja 
(EKSRP). Program odraža nacionalne 
prednostne naloge, ki jih država 
članica opredeli na podlagi analize 
danosti in stanja kmetijstva, živilstva 
in gozdarstva, pa tudi vpetosti teh 
gospodarskih panog v dogajanje na

podeželju in v celotnem prostoru.

Okvir politike razvoja podeželja v 
programskem obdobju 2014-2020 
ureja zakonodaja EU, katere predlogi so 
bili objavljeni oktobra 2011. Evropski 
kmetijski sklad za razvoj podeželja 
bo v novi finančni perspektivi še bolj 
vključen v skupno načrtovanje -  v t.i. 
skupni strateški okvir, v katerega so 
poleg Evropskega kmetijskega sklada 
za razvoj podeželja vključeni tudi 
Evropski sklad za regionalni razvoj, 
Evropski socialni sklad, Kohezijski 
sklad in Evropski sklad za pomorstvo 
in ribištvo, z namenom učinkovitejšega 
uresničevanja ciljev strategije za 
trajnostno, pametno in vključujočo rast 
- Evropa 2020.

Politika razvoja podeželja pa je tudi 
sestavni del Skupne kmetijske politike

(SKP), ki poleg politike razvoja 
podeželja ureja tudi neposredna plačila 
in skupno ureditev kmetijskih trgov 
ter skupno ureditev za financiranje, 
upravljanje in nadziranje te politike.

Udeležence je nagovoril tudi 
predstavnik Evropske komisije iz 
Generalnega direktorata za kmetijstvo 
in razvoj podeželja in vodja enote, 
pristojne tudi za slovenski program, g. 
Jean-François Hulot, ki je med drugim 
predstavil postopek sprejema PRP 
2014-2020. Evropska komisija kot tudi 
Ministrstvo za kmetijstvo in okolje si 
prizadevata, da bo PRP 2014-2020 
sprejet do konca letošnjega leta.

Društvo prijateljev 
agrarne ekonomike

Mednarodni dan celiakije -  pohod ob Muri, 17. maj 2014

Mednarodni dan celiakije smo obeležili z druženjem ob reki Muri

V okviru projekta LQ CELIAC je 
Slovensko društvo za celiakijo ob 
mednarodnem dnevu celiakije 
organiziralo v soboto, 17. maja, Pohod 
ob Muri. Na Otoku ljubezni so se zbrali 
predstavniki vodilnega partnerja 
Mestne občine Maribor in projektnih 
partnerjev: Slovenskega društva za 
celiakijo, UKC Maribor, Društva za 
celiakijo iz Madžarske in predstavniki 
bolnišnice iz Szombathely.

Čeprav pohod tik ob Muri po planirani 
poti zaradi obilnega dežja in močnega 
vetra v preteklih dneh ni bil možen, 
smo se udeleženci sprehodili po malo 
spremenjeni varni poti. Po dveurnem 
pohodu smo prispeli nazaj na 
prireditveni prostor na Otok ljubezni, 
kjer smo si lahko ogledali mlin na Muri, 
muzej in se popeljali z brodom, za 
presenečenje pa je poskrbela skupina 
Langa. Tilika, Lizika, Eržika in Milena 
so se potrudile in pripravile langaš 
iz brezglutenske moke. Izdelke iz 
brezglutenske moke ni ravno enostavno 
pripraviti, zato so bili udeleženci toliko 
bolj presenečeni in hvaležni, saj je 
večina to prekmursko - madžarsko 
brezglutensko specialiteto poskusila

prvič. Dosmrtna brezglutenska dieta 
je namreč za bolnika s celiakijo 
edino zdravilo. Z Otoka ljubezni 
smo se odpravili v grad v Beltince, 
kjer smo si ogledali stalno razstavo 
“Zgodovina zdravstva v Pomurju“ in 
razstavo starodobnih koles. Srečanje 
smo zaključili z brezglutenskim 
kosilom v Termah Lendava, eni 
izmed redkih prekmurskih destinacij, 
kjer zagotavljajo tudi brezglutensko 
prehrano.

Včasih morajo priti gostje od daleč, da 
nam povedo, kakšne naravne in zbrane 
lepote imamo v naši občini. Na to sem 
kot Beltinčan seveda zelo ponosen. 
Hvala gospe Elici in njenim sodelavcem 
iz Zavoda za turizem in kulturo Beltinci 
za odlično izpeljani dogodek.

Robert Letnar 
Slovensko društvo za celiakijo 

Vodja projektnega partnerja 
LQ CELIAC
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V Lipi že sedma Langašijada

Na koncu pa še ena gasilska udeležencev in organizatorjev
V nedeljo, 8. junija, na god sv. Medarta 
in na binkoštno nedeljo, je TD Lipa že 
sedmič organiziralo Langašijado. Vse 
se je odvijalo pred cimprano hišo tik ob 
nogometnem igrišču.
Tekmovanja se je udeležilo enajst ekip, 
vsaka pa se je trudila pripraviti langaš 
na najboljši način, tako po okusu kot 
po izgledu. Vseh enajst skupin se je

zavedalo, da jih na koncu čaka komisija, 
ki bo kulinarično specialiteto poskusila 
in ocenila. Čeprav rek pravi, da je važno 
sodelovati in ne zmagati, je bilo tokrat 
drugače.
Vzdušje na Langašijadi v Lipi pod 
cvetočimi lipami je bilo čudovito. 
Prišlo je ogromno domačinov, pa tudi 
ljudi iz sosednjih vasi ni manjkalo,

kajti ko so langaši v vročem olju začeli 
rumeneti, je zadišalo v tretjo vas. Vsi 
potrebujemo druženje, klepet, zraven 
pa še dobro kapljico in langaš. Na 
koncu je tričlanska komisija v sestavi 
Suzane Križanič, Irene Muhič in 
Jožeta Bezjaka imela nalogo, da oceni 
najboljši langaš. Vseh enajst skupin je 
dobro opravilo svojo nalogo. Potrebno 
se je bilo odločiti in tretje mesto je 
tako pripadlo Goričancem, natančneje 
KORK Domanjševci, drugo mesto je 
osvojilo KTD Dokležovje, prvo mesto pa 
so osvojili mladi prostovoljni gasilci iz 
domače vasi Lipa. Ostalih devet skupin 
je prejelo priznanja za sodelovanje. 
Predsednica TD Lipa, gospa Marta 
Ferčak, se je na koncu vsem lepo 
zahvalila in jih povabila k sodelovanju 
že za naslednje leto, takrat še v večjem 
številu.
Joj, kje so tisti časi, ko smo se družili na 
vasi... Tokrat ni bilo tako.

Francka Zadravec

Sodišče vas gleda!
Pretekla dva meseca sta obiskovalcem  

Ambasade ŠKM znova postregla z 
obilico vsestranskega dogajanja, 

katerega podrobneje predstavljamo v 
nadaljevanju.

Na čarobni sobotni večer, 12. aprila, 
smo gostili skupino »Wovoka« iz 
Poljske. Njihova glasba na mistični 
način kombinira ruralni blues in mantre 
indijanskega plemena. Pesmi so polne 
blues vložkov, odigranih na "slide" 
kitari, plemenskih ritmov in trdih riffov. 
Glasba Wovoke je otožna, duhovna, 
hipnotična, trance, tribal, zapeljiva, 
psihadelična. Ob njih so nastopili že 
dodobra uveljavljeni »Vlasta Popič«. 
Pod tem imenom se skriva energični 
varaždinski trojec, ki tradicijo 
novovalovskega punka združuje z 
indie-rockom 21. stoletja. Pred dvema 
letoma so nas navdušili s prvencem 
"Za očnjake", zajemajoč širino punk

rock benda, ki zna dodobra naviti 
kitare, hkrati pa ima odličen občutek 
za pop melodiko. Zelo dober vtis so (po 
petih letih) v živo pustili tudi tokrat.

V četrtek, 17. aprila, je potekal Češki 
hardcore čemaž večer, v sklopu 
katerega sta se nam predstavili skupini 
»OR« ter »Peleton«. OR s svojim 
surovim noise/ hardcore zvokom 
sledijo zgledu bendov tipa Shellac, 
Fugazi, Tar in podobnih legendarnih 
noise skupin iz 90-tih, medtem ko se v 
komadih Peleton nikakor ne moremo 
izogniti indie/punk elementom, kar 
posledično zveni nekako tako, kot da bi 
Beat Happening srečali antilopo. Oba 
benda sicer prepevata v češkem jeziku, 
podpirata DIY sceno ter nenasilje nad 
živalmi oz. vegetarijanstvo. Skupaj 
z obiskovalci smo tako brezskrbno 
uživali v svežih dobrotah iz čemaža, 
katere smo tudi to leto z velikim

veseljem pripravili člani društva.

V soboto, 26. aprila, smo v sklopu 
kulturnega programa sodelovali na 
»Večeru poezije«, ki ga je z namenom 
počastitve državnega praznika - dneva 
upora proti okupatorju - v grajski 
dvorani organizirala KO Združenja 
borcev za vrednote NOB Beltinci. 
Dogodek je potekal v prijetnem duhu 
medgeneracijskega sodelovanja in 
spoštovanja ter spomina na vrednote 
osvobodilne, antifašistične borbe. 
Ker se v zadnjem času znova krepijo 
težnje po reinterpretaciji zgodovine 
oz. rehabilitaciji zločina, vsaj dve 
težkokategorni politični stranki pa 
sta jih v sklopu lastnih interesov celo 
sprejeli kot del svoje agende, je po 
naši oceni še toliko bolj pomembno 
spominjanje in ozaveščanje o dogodkih 
iz naše polpretekle zgodovine z 
namenom, da se tovrstne grozote
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Utrinek iz Majanja -  delavnica
»Anarhistično organiziranje in družbena gibanja (1.5.2014)«

nikoli več ne ponovijo ter da se 
vsakršne človekovih pravic omejujoče 
sprevržene ambicije zatre že v kali.
Kot nekakšen uvod v tradicionalno 
Majanje se je v ponedeljek, 28. aprila, 
odvijal izjemno zanimiv koncert skupin 
»Thank U For Smoking« (Italija) in 
»When Icarus Falls« (Švica). Italijani 
se v zvočni podobi gibljejo nekje 
med pokrajinami rock-alternative/ 
shoegaze/post-rocka, z izleti v 
psihadeličnost in silovitost post
cora, medtem ko Švicarji prisegajo na 
nekoliko trše, pretežno post heavy 
metal mračne melodije, med drugim 
pa so nam predstavili tudi sveži EP 
imenovan »Circles«. Vsekakor nadvse 
priporočljivi material za ljubitelje manj 
romantičnih napevov.
»Majanje« - dneve kreativnosti in 
kritične misli, ki vsako leto potekajo 
v času prvomajskih praznikov, 
smo uradno odprli v sredo, 30. 
aprila, s premiernim (SLO) javnim 
predvajanjem dokumentarca »Fascism 
INC« . Ustvarjalci Debtocracy in 
Catastroike z novim dokumentarcem 
predstavljajo manj znane kratke 
zgodbe iz preteklosti, sedanjosti in 
prihodnosti fašizma, kakor tudi njegovo 
povezavo z ekonomskimi interesi 
posameznega obdobja. Potovali smo 
od Mussolinijeve Italije do Grčije pod 
nacistično okupacijo, z državljansko 
vojno in diktaturo ter od Hitlerjeve 
Nemčije do modernega evropskega 
in grškega fašizma. Konec marca je v 
Londonu potekalo že četrto srečanje 
mreže ICAN. Poleg 11 sodelujočih držav 
sta bila tokrat tam tudi predstavnika 
iz naše države, aktivista Valentina 
Škafar in Samuel Friškič, ki sta nam v 
nadaljevanju predstavila omenjeno 
mrežo. Ta združuje aktivistična 
gibanja, ki se borijo proti varčevalnim 
ukrepom, preko implementacije t.i. 
revizije javnega dolga. Dolg razumejo 
kot mehanizem kapitalističnega 
sistema, ki pritiska na države, da 
odpirajo svoje trge za vdor tujih dobrin 
in uslug, privatizirajo javne službe 
in dopuščajo izkoriščanje naravnih 
virov. Za zaključek prvega dne je 
sledilo še spektakularno metalsko 
(na)kresovanje z »Dickless Tracy« 
(death metal/Brežice), »Teleport«(sci- 
fi black/thrash metal/Ljubljana) ter 
»Vaginal Herpes«(porno grind/ MS). 
Naslednji dan se je program pričel z

diskusijo iz področja psihologije na 
temo navezanosti. Sledila je delavnica 
»Anarhistično organiziranje in 
družbena gibanja«, ki smo jo pripravili 
v sodelovanju z ekipo Infoshopa. 
Praznovanje 1. maja pa smo zaključili 
s hardcore/punk koncertom, kjer 
so nas navduševali »What Matters 
Most« (Hardcore/Koprivnica, HR), 
»Life in Peril« (Hardcore/ Varaždin, 
HR), »Franz Str0suk« (DIY Punk/ 
Graz, AT) in »V okovih« (Punk/ 
Maribor). Skupino What Matters Most 
zaznamuje hiter, melodičen hardcore s 
kaotičnimi in disonantnimi intermezzi, 
za posladek brezkompromisno 
začinjenimi s trdorokimi breakdowni. 
Bend, ki je sicer zrasel na ruševinah 
skupine At The Station, tvorijo 
štirje dobri prijatelji, naklonjeni 
nenehni progresivi in glasbenemu 
eksperimentiranju. Komade Life in Peril 
prav tako odlikujejo hitri, melodični 
deli, prepleteni z grobimi breaki. V 
svojih tekstih obravnavajo družbena 
vprašanja, kot so absurdnost vojne, 
globalizacija, hinavščina organizirane 
religije ter mizantropija. Predstavili so 
nam tudi svoj novi album »Wings of 
Perdition«. Franz Str0suk se označujejo 
za anti-fašiste, anti-seksiste, anti- 
homofobe in anti-avtoritarce. Bendu 
ne gre samo za goli glasbeni pristop, 
ampak vseskozi poudarjajo tudi 
uporabo intelekta in širšega pogleda 
na svet: »Soočimo se s sistemom 
in samimi seboj!« Legendarna

mariborska skupina V okovih preigrava 
klasičen old school punk, že pred 20 
leti pa so opozarjali na zablodo ideje 
Evrope, kamor po njihovi oceni niti 
nismo nikdar spadali. Sam koncert 
je s svojim politično - umetniškim 
performansom popestril še »Živa Sila«.

2. maja je organizacijsko štafeto 
prevzelo HUD Črno polje in Beli 
kvadrat. Že šestič zapored se je tako 
odvijal »Živel 2. maj -  praznik lokalnega 
garanja in globalnega sranja«. V 
tokratni izvedbi sta nastopila »Primož 
Schmidt« (saksofon) in »Aleš Jošt« 
(bas kitara), legendi slovenske jazz 
improvizacijske scene. Oba sta v tej 
sferi že od njenih začetkov v zgodnjih 
osemdesetih in od takrat sodelujeta 
v različnih godbenih kombinacijah 
in zasedbah. Sledil je nastop dobro 
znanega instrumentalnega math-rock 
domačega dvojca »Mito2«, večer pa so 
v svojem slogu zaključili »Barka tone 
in bele plombe«. Kraško -  prekmursko 
-  dolenjsko zasedbo tvorijo prekaljeni 
multi-inštrumentalisti iz domačega 
glasbenega prizorišča, aktivni tudi v 
številnih drugih projektih. Kitarista 
sta Martin Ukmar (Kraški solisti, Kislu 
grozdje..) in Andrej Fon (Strahuljarji, 
Kraški solisti..), poznana tudi kot 
Tovariš strmoglavljen in Olfamož. 
Za bobni sedi novomeški glasbeni 
ustvarjalec Jaka Berger -  Brgstime 
(Sportbilly krši embargo, Stroj 
Machine, Od Franclna možgani itd.),
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pevec zasedbe pa je prekmurski Škaf 
Verske skupnosti Upanje brez razloga 
Dani Kavaš. Praznik se je po besedah 
vseh navzočih proslavil ravno toliko 
dostojno, kolikor se v teh časih pač da.

Vtorek,6.maja,sose vAmbasadivsklopu 
evropske turneje ustavili »One Burning 
Match« iz Francije. Na odru se kajpak 
niso delali francozov, njihov hardcore 
punk stil pa je sila priporočljiv ušesom 
ljubiteljev bendov, kot so From Ashes 
Rise, Momentum, Tragedy, ComeBack 
Kid, NofX, Fugazi. Odziv publike in 
začasni izpad vodovodnega omrežja 
naslednje jutro jih je le še dodatno 
utrdil v prepričanju, da je v naši deželi 
življenje mestoma povsem »divje«.

30. maja so nas razveseljevali »FS 
Massaker Trio« iz Avstrije, ki free jazz 
z analognimi sintisajzeri in visoko 
energetski rock mešajo v divje burno 
in intenzivno katarzično improvizirano 
steno zvoka. Predstavljajte si pošast -  
tovornjak, ki treska s polno hitrostjo 
v simfonični orkester, kateri istočasno 
igra Mozarta. Večer so zaokrožili še 
»Inhibis«, zadnje nadvse prijetno in 
kvalitetno presenečenje iz lendavskega 
konca, pred katerimi je vsekakor 
še zelo lepa bodočnost. Njihove 
pesmi se v stilu rahlo razlikujejo 
ena od druge, čeprav so večinoma

v vodah post/desert/stoner rocka.

7. junija smo se udeležili nogometnega 
turnirja Šampi(n)jonov, kjer je naša 
ekipa v konkurenci mladinskih klubov 
iz celotnega Pomurja (+ gostujoče 
zasedbe Radia MARŠ) osvojila naslov 
podprvaka. Ker je naslov romal v 
Ljutomer (ekipa Grossmana), smo 
hkrati avtomatsko postali tudi 
prekmurski prvaki. Dogodek je sicer - 
mnogo bolj kot zgolj golo tekmovalno 
nrav - predstavljal sila lepo priložnost 
za druženje in mreženje akterjev na 
regionalni mladinsko-kulturni sceni.
Ob koncu se dotaknimo še nekoliko 
bolj bizarne zadeve iz lokalnega 
okolja. Nedolgo nazaj so se na 
nekaterih objektih v Beltincih pojavile 
tretjerazredne packarije, ki so dodobra 
razburkale javnost. Vandalizem, 
katerega je žal zmeraj več, smo javno 
obsodili tudi v našem klubu, obenem 
pa izrazili razočaranje nad brezmejno 
hinavščino in pokvarjenostjo 
novodobnih inkvizitorjev, ki dežurnega 
krivca za tovrstne eskapade vedno 
znova neuspešno iščejo pri nas. Še 
sreča, da drugače mislečih, oziroma 
»heretikov« v 21. stoletju po zgledu 
svojih predhodnikov ne morejo več 
mučiti in zažigati na grmadah. A če smo 
prodajanja raznoraznih pravljic s strani 
vrhovnega duhovnega vodje in oprod

že navajeni (nenazadnje gre za poklicno 
deformacijo in branjenje lastnih, 
neupravičeno priviligiranih pozicij), 
pogosto nas celo dodobra zabavajo, pa 
je seveda povsem druga stvar direktno 
obtoževanje nekoga, da je storil kaznivo 
dejanje. Tukaj zmanjka prostora za 
šalo, hujskači brez dokazov pa se 
zaradi ad personam napadov utegnejo 
kaj hitro znajti tudi na sodišču. Še 
enkrat ponavljamo, da za omenjenimi 
»podvigi« ne stoji nihče(!) iz kolektiva 
Ambasade ŠKM. Naše delovanje je 
javno in transparentno, za svojimi 
akcijami pa vselej stojimo s ponosom. 
V tej luči smo se tudi odzvali na zadnje 
eskapade pregretega dvornega pisuna; 
v prostorih Ambasade je potekal novi 
performans, obred eksorcizma nad 
hladilnikom in blagajno, posvečen 
visokemu nedostojanstveniku
moralno bankrotirane organizacije.

Vsak, ki se bo skušal postaviti na 
pot samoorganizirani mladini, 
avtonomni družbeno kritični misli 
ter prizadevanjem po zagotavljanju 
socialno pravičnejše družbe 
prihodnosti, pa naj računa, da je ni 
močnejše sile na svetu, kot je ideja, 
katere čas je dozorel.

Tomaž Rous 
Društvo iniciative mladih

Voda, vir življenja, kemični koktejl pa njena in naša rak rana (2. del)
Tehnike za zatiranje plevelov brez 
večjih negativnih vplivov na človeka 
in okolje:

MEHANIČNO ZATIRANJE PLEVELOV

- Zemljo pripravimo vsaj dva tedna pred 
setvijo, v tem času že vzklijejo pleveli, 
ki jih potem s plitvo obdelavo tik pred 
setvijo uničimo in tako zmanjšamo 
kasnejšo zapleveljenost. Metoda 
je še uspešnejša pri upoštevanju 
podrobnosti iz vrtnarskega priročnika 
Marije Thun.

- Nekatere oblike mehaničnega zatiranja 
plevelov, kot so košnja, mulčanje, 
puljenje, brananje, okopavanje, 
kultiviranje, prečesavanje, osipavanje 
itd. imajo tudi druge ugodne učinke na 
posevek, saj zemlji dovolijo, da zadiha 
in da se bolje vežejo nekatera hranila 
in mikroelementi. Okopavanje ob

primernem času lahko tako na rastline 
deluje tudi kot rahlo gnojilo. Prednosti 
osipavanja pa so zelo dobro znane 
vsem našim babicam, še posebej 
pri gojenju koruze, kjer na ta način 
zadušimo plevel, ki mu lahko koruza 
potem uide, ugodno pa osipavanje na 
koruzo deluje tudi med sušo.

- Žita spomladi raje branajmo kot 
škropimo s herbicidi, vedno bolj se 
uveljavlja tudi dosevek bele detelje.

- Zastiranje plevelov je še posebej 
učinkovito pri pridelavi vrtnin, 
priporočljiva je uporaba naravnih 
materialov in biorazgradlivih folij. 
Plastične in druge nerazgradljive 
folije deponiramo na smetišča in 
jih nikakor ne sežigamo, prav tako 
ne sežigamo mrež, na katere so se 
prejšnje leto vzpenjale kumare, ker pri 
gorenju plastike nastaja zelo strupen 
dioksin, ta pa potem kroži v okolju

in se ne razkraja ter povzroča veliko 
bronhialnih težav pri otrocih in je med 
drugim tudi rakotvoren.

Zastiranje plevelov s slamo in senom 
lahko poveča pojavnost redečega 
polža ; ta problem v zadnjem času tudi 
na Slovenskem zelo dobro rešujejo 
race tekačice.

- Motika še zdaleč ni iz mode, verjetno 
je tudi edino sredstvo, ki lahko v zelo 
kratkem času vsaj delno nahrani tako 
veliko število brezposelnih, kot jih 
ima Prekmurje, potrebne je le nekaj 
organizacije.

ZATIRANJE PLEVELOV S SETVIJO
PODSEVKOV IN DOSEVKOV

- Mešani posevki so metoda, ki smo jo 
v kmetijstvu desetletja zanemarjali. 
V manjši meri so jo ohranjale ženske 
na svojih vrtovih, danes pa se tovrstna
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ZDRAVJE

setev znova uveljavlja, ker imajo 
mešane setve, podsevki in dosevki 
poleg zadrževanja razvoja plevelov 
še veliko drugih vlog. Uravnavajo 
mikroklimo, preprečujejo erozijo 
tal in izparevanje hranil, povečujejo 
pohodnost tal ob spravilu posevkov, 
povečujejo mikrobno aktivnost in 
kopičenje organske snovi v tleh, 
spremenijo potek mineralizacijskih 
ciklov, izboljšajo možnosti za razvoj 
naravnih sovražnikov škodljivcem itd.

- S časov babic nam je znana mešana 
setev maka in korenčka, setev buč, 
fižola, solate in še marsičesa v 
koruzo, soržice, z vrtov poznamo 
setev korenčka s čebulo, po novejših 
podatkih se dobro obnese tudi setev 
korenčka v rž, ovsa z deteljo, zelja in 
zelene. Švicarji imajo npr. dobro razvit 
sistem setve koruze v mnogocvetno 
ljulko, ki ga imenujejo koruzni travniki 
(koruza naj v takem sistemu ne 
presega 8 rastlin na kvadratni meter). 
Prav tako naj bi se obnesla oblika 
aktivne zastirke iz mnogocvetne ljulke 
in bele gorjušnice, v katero posadimo 
krompir, mešanice ozimnih rži in bele 
detelje ali vrtnin. Krompir in pesa se 
obneseta tudi kot direktna setev v 
neprezimni dosevek, ki je propadel 
zaradi zimskega mraza. Na spletu je 
vsem dostopna tudi tabela z mešanimi 
posevki vrtnin, ki jo je pripravila Miša 
Pušenjak, ogleda vreden pa je tudi 
sistem mešanih kultur po Gertrude 
Franck.

- Kakšne kombinacije našim tlem najbolj 
odgovarjajo, pa bomo ugotovili le z 
preizkušanjem.

Pri gospodarjenju (nomos) s poljem 
(agros) se učimo celo življenje in mi smo 
tisti, ki odločamo, kaj in kako bomo sejali 
ter kako bomo zemljo obdelovali. Znanje 
dedov in prababic temelji na tisočletjih 
preizkušanja metod obdelave polj in 
žlahtenja rastlin, ne zavrzimo okolja 
zaradi kemičnih modnih muh, s katerimi 
smo v manj kot šestdesetih letih uničili 
vodne vire in zdravje generacij, ki šele 
prihajajo.

Kakšne ukrepe za izboljšanje 
kakovosti podtalne in pitne vode 
lahko sprejmejo gospodinjstva?

- Čistila uporabljajmo varčno in se 
izogibajmo tistih, ki vsebujejo klor.

- Konvencionalna čistila lahko

nadomestimo tudi z okolju 
prijaznejšimi (npr. Sonet) ali s kisom, 
sodo in naravnim milom.

- Pri porabi vode bodimo varčni.
- Med robčki in WC papirjem izbirajmo 

izdelke, ki niso obdelani s klorom in 
parfumi.

- Fekalij ne odvažajmo na kmetijska 
zemljišča, senožeti, grape. Fekalne 
vode sodijo v čistilno napravo!

- Uporaba "boom efekta'' in podobnih 
pripravkov pri urejanju okolice hiše 
res ni potrebna, saj požgana trava 
in kamen ne naredita nič boljšega 
estetskega vtisa kot zelena trava.

- Izogibajmo se nakupovanju džinsa, ki je 
tovarniško obdelan, da zgleda zdelan, 
ker pri tem postopku uporabljajo 
kemikalije, ki jih potem spiramo v 
našo podtalnico. S samim postopkom 
pa je bil uničen tudi vodni vir v deželi 
nastanka izdelka. Tudi ostalih oblačil 
ne menjavajmo po nepotrebnem, saj 
sodobni tekstili praviloma obdelani z 
mnoštvom spornih kemikalij, ki jih s 
pranjem prav tako spiramo v vodo, z 
nošenjem pa te kemikalije skozi kožo 
prehajajo tudi v naša telesa.

- Ne pretiravajmo s pranjem 
avtomobilov.

- Vse kemikalije in neuporabljena 
čistila deponirajmo v zato določena 
zbirališča in ne v naravo.

- Vrtove in sadovnjake negujte z naravi 
in vašemu zdravju prijaznejšimi 
sredstvi na podlagi bakrovih spojin, 
žvepla, naravnih olj, alg, naravnih 
mineralov, zelišč itd.

- Izogibajte se uporabi umetnih gnojil 
na vrtu, raje posegajte po organskih 
gnojilih, melasi, zeliščnih brozgah, 
domačem kompostu, gvanu itd.

In kako lahko naši podtalni in pitni
vodi pomagajo oblasti?

- Vsekakor s spodbudami za 
preusmeritev v naravi prijaznejše 
oblike kmetovanja in nadomeščanje 
posevkov koruze z žiti in strniščnimi 
posevki.

- S čim prejšnjo vzpostavitvijo odvoza 
fekalnih voda v čistilno napravo ter 
informiranjem in izobraževanjem o 
posledicah odvažanja gnojnice ter 
fekalnih voda v naravo.

- S poostrenimi in pomnoženimi 
inšpekcijskimi nadzori ter strožjimi 
sankcijami za kršitelje.

- Z (nujno) razširitvijo vodovarstvenega 
območja okoli črpališča vode v 
Hračicah, z najstrožjim režimom

VVR I in vključitvijo širše okolice 
Mure in ostalih manjših vodotokov v 
vodovarstveno območje s prav takim 
režimom. Vodne vire za naše zanamce 
bi bilo smiselno varovati maksimalno, 
če smo se iz lanskoletne "melinčke 
šole" tudi kaj naučili.

- Z ukrepi, ki bi spodbudili 
nadomeščanje tradicionalnih
izgubljenih ekosistemov, ki so imeli 
pomembno biološko in kulturno 
funkcijo v preteklosti (travniki, 
senožeti , mejice... )

Za društvo Jarica 
Monika Smodiš

Opombe in viri:
* Hormonski motilci so skupina kemikalij, ki jo 
danes vsa resna svetovna znanost proglaša za 
največje tveganje civilizacije. Pri konzumaciji le 
teh tudi ni varnih doz. Delujejo tako, da zmotijo 
povratno komunikacijo med hipofizo in npr. 
testisi in jajčniki, zato hipofiza nenehno stimulira 
proizvajanje novih celic (hiperplazija celic), kar 
posledično vodi k rakavim obolenjem. Telo zaradi 
vpliva hormonskih motilcev na endokrini sistem 
ne reagira na rakave celice, zato se te svobodno 
razraščajo. Tako nastane rak na jajčnikih, dojkah, 
modih itd. Tudi zaradi hormonskih motilcev ima 
65% do 70% mladih parov težave z zaploditvijo 
prvega otroka. Danes imajo povprečni mladi 
moški v Evropi 50% manj spermijev, kot so jih 
imeli njihovi očetje. Zaradi HM pa se množijo tudi 
razvojne deformacije spolnih organov moških 
novorojenčkov, kot so hipospadija, kriptorhizem, 
pojavljajo se disgeneze testisov pri moških 
potomcih itd.
** Pri tem velja omeniti, da je bila studenčna voda 
na Melincih odvzeta v predelu vasi bliže Muri. 
***Testno poročilo si lahko ogledate na Facebook 
profilu društva Jarica, kopijo pa vam lahko 
posredujemo tudi na mail ali po običajni pošti. 
Jarrica.drustvo@gmail.com

http://www.arso.gov.si
http://www.komuna-beltinci.si/
http://www.globetransformer.org/komat/
http://w w w .zzv-m s.si/si/splosno/docnm ents/
Okolje.pdf
http://www.pRsticidi.net/nasvRtizakmRtovalcR/ 
mesani posevki.asp
h t t p : / / w w w . a r s o . g o v . s i / v o d e /  
p o ro % C 4 % 8 D ila % 2  0 in % 2  0p ^]hlikacijfi/ 
vode%20v%20sloveniji.pdf 
Firbas, Peter
2012 Allium metafazni genotoksični test
za testiranje pitne vode, okoljskih vzorcev in 
kemikalij: Testno poročilo (Beltinci, Melinci, 
Lipovci). Domžale: BZ.
Kocjan Ačko, Darja
1999 Pozabljene poljščine. Ljubljana: Kmečki
glas. Lešik, Mario
2007 Tehnika in ekologija zatiranja plevelov. 
Ljubljana: Kmečki glas.
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Predsednik Športne zveze na prireditvi v Avstriji
Predsednik Športne zveze Beltinci 
Andrej Pozderec se je 24. aprila 2014 
v Kapfenbergu v Avstriji udeležil 
integracijske športne prireditve INTEGRA 
CUP.
V okviru projekta EQUITY (Enakost 
invalidov v obmejnem območju avstrijske 
Štajerske, Pomurja in Podravja) so 
tekmovali otroci invalidi in neinvalidi 
osnovnih šol iz Slovenije in Avstrije. 
Športne prireditve, ki jo soorganizirata

Medobčinsko društvo invalidov Murska 
Sobota ter Center za zdravje in razvoj 
Murska Sobota, so se skupaj z učitelji in 
spremljevalci udeležili tudi učenci III in 
IV osnovne šole iz Murske Sobote.
Cilj projekta EQUITY je prizadevanje 
za čedalje večjo možnost enakopravne 
udeležbe invalidov na športnih 
prireditvah ter njihovo vključevanje kot 
enakovrednih članov društev v klasična 
športna društva.

Za vključevanje invalidov si prizadeva tudi 
Športna zveza Beltinci, ki je v ta namen 
ob pomoči Občine Beltinci zgradila novo 
balinišče in vrtno kegljišče, ustanovilo 
pa se je tudi Športno društvo Krugla, ki 
vključuje neinvalide, upokojence in tudi 
invalide.

Denis Gjuran

Mini olimpijada v Beltincih

Gibanje na svežem zraku je  lahko tudi zabavno

V torek, 20. maja 2014, je Športna zveza športno prireditev za najmlajše -  Mini
Beltinci organizirala tradicionalno olimpijado. V športnem parku Beltinci se

je v lepem sončnem dopoldnevu zbralo 
več kot 100 otrok iz vseh enot vrtcev 
beltinske občine, ki so jih spremljali 
njihovi vzgojitelji in vzgojiteljice. 
Prireditev je vodil predsednik ŠZ Beltinci 
Andrej Pozderec.
Otroci so tekmovali v šestih različnih 
zabavnih športnih igrah: skakanje z 
žogami, nošenje dveh žog med stožci, 
metanje obročev na stožec, balinanje, tek 
na igrišču in nogomet.
S svojim obiskom so nas razveselili 
stanovalci Doma Janka Škrabana, ki so 
z navijanjem in ploskanjem spodbujali 
otroke.
Pridružil se nam je tudi beltinski župan 
g. Matej Gomboši, ki je po končanem 
tekmovanju skupaj s predsednikom 
ŠZ podelil pokale in darilca vsem 
udeležencem Mini olimpijade.

Denis Gjuran

9. Pohod po Ferijevi poti

Že devetič po Ferijevi priljubljeni poti od Beltinec do Lipovec in Gančan
V soboto, 7. 6. 2014, je v organizaciji 
Športne zveze Beltinci in Planinskega 
društva Matica potekal že 9. pohod 
po Ferijevi poti. V spomin na Ferija

Maučeca, nekdanjega izvrstnega 
nogometaša, športnega delavca in 
novinarja, se je v Športnem parku 
Beltinci zbralo preko 50 pohodnikov.

Na začetku pohoda sta udeležence 
nagovorila predsednik ŠZ Beltinci 
Andrej Pozderec in vodja pohoda 
Ignac Benkovič. Podali so se po njegovi 
priljubljeni poti od Beltincev do Lipovec 
in Gančan ter nazaj v Beltince. Dolžina 
poti je bila približno 8 km.

Po zaključku pohoda so se udeleženci v 
beltinskem športnem parku okrepčali 
s hrano in pijačo, na koncu pa sta 
predsednik ŠZ Beltinci Andrej Pozderec 
in Ferijev sin Marjan položila šopek in 
prižgala sveči na grob pokojnega Ferija.

Denis Gjuran

36 Mali rijtar - junij 2014



Pomen Števana Kuharja kot zbiralca folklornega slovstva
Kak Jušno je zdaj na ton sveti, 

či čJovik pošteno žive.
Sifučka no poje veselo.

(Zapisal Števan Kuhar)

Vir: Wikipedija, 2014

Števan Kuhar se je rodil v Bratoncih, 
30. 7. 1882, kot četrti otrok premožnih 
kmečkih staršev.

Vir: Milena Forjan, 2014 (Osebni arhiv)

Pomemben je bil kot zapisovalec 
ljudskega blaga v prekmurskem 
jeziku. Zaradi jetike je bil primoran 
zapustiti študij bogoslovja, skozi svoje 
11 let trajajoče bolehanje v domačih 
Bratoncih pa je po pričevanju njegovih 
ožjih sorodnikov zapisoval vse zgodbe, 
ki so si jih ljudje pripovedovali okrog 
njegove smrtne postelje. Zavedal se 
je, da se razne zgodbe širijo iz roda 
v rod zgolj ustno in da nihče več ne 
pozna njihovega prvotnega izvora. V 
začetku 20. stoletja je tako postal eden 
prvih Prekmurcev, ki je zbrane zgodbe, 
pesmi, pripovedke, pregovore, redke 
besede, uganke ipd. v sodelovanju s 
številnimi slovenskimi izobraženci 
takratnega časa, med drugim objavljal 
tudi v osrednjeslovenskih časopisih.

Njegove zapise je objavil dr. Karel 
Štrekelj v svojem delu SJovenske 
narodne pesmi. Ker je Kuhar zapisoval 
v prekmurskem dialektu, je za 
raziskovanje in spoznavanje le-tega 
bilo izrednega pomena Narodno 
blago vogrskij SJovencov, ki ga je v 
letih 1910, 1911, 1913 in 1914 prav 
tako objavil Štrekelj v Časopisu za

zgodovino in narodopisje. Leta 1913 
je Kuhar skrajšal Sketovo priredbo A. 
Janežičeve Slovenske slovnice. Napisal 
jo je v knjižni prekmurščini z opaznimi 
elementi bratonskega govora in jo 
naslovil Slovnica vogrsko-sJovenskoga 
narečja, gre pa za prvo in edino v 
prekmurščini napisano slovnico. Želel 
je napisati še SJovnico doJinskega 
narečja, vendar ga je prehitela smrt. 
Uredništvo Marijinega lista je istega 
leta izdalo prvi snopčič Narodne pesmi 
vogrskih SJovencov, ki sta jih zbrala 
Števan Kuhar in Ivan Jerič.

Po mnenju slovstvenega zgodovinarja 
Ivana Grafenauerja je bil Števan 
Kuhar poleg Ivanocyja in Klekla st. 
najuspešnejši narodni buditelj ogrskih 
Slovencev. To lahko podkrepimo z 
dejstvom, da je zgodbe zapisoval še 
tik pred smrtjo. Zapisal je vse, kar so si 
ljudje okrog njega pripovedovali.

Števan Kuhar je umrl 24. 9. 1915 v 
Bratoncih. Izdihnil je v naročju svoje 
matere okrog 17. ure. Dva dni pozneje, 
26. 9. 1915, so ga ob navzočnosti 
številnih izobražencev pokopali na 
bratonskem pokopališču.

Vir: Milena Forjan, 2014 (osebni arhiv)

Ob 50-letnici Kuharjevega rojstva, leta 
1932, je bil na bratonskem pokopališču 
postavljen nagrobnik po načrtu znanega 
slovenskega arhitekta Jožeta Plečnika, 
Vilko Novak pa je ob tej priložnosti 
zapisal, naj postavljeni spomenik 
Slovence opominja, da moramo biti 
hvaležni Števanu Kuharju za vse, kar je 
naredil za nas: branil svojo slovensko 
zemljo, slovenski jezik in slovenski 
narod. Ob 120-letnici Kuharjevega 
rojstva, leta 2002, je Občina Beltinci 
Števanu Kuharju podelila posmrtno 
priznanje.
Bratonci zaradi svoje bogate zgodovine, 
ki je v glavnem zelo dobro ohranjena 
zahvaljujoč zbiratelju ljudskega 
slovstva Števanu Kuharju, niso zgolj 
majhna vasica v Prekmurju. Kuhar je 
namreč omogočil, da je bilo zapisanega 
veliko ustnega izročila, ki bi lahko v 
nasprotnem primeru potonilo v pozabo. 
Slovenci se morajo zavedati svoje 
kulturne dediščine, Bratončani pa smo 
lahko ponosni, da je ravno naš rojak bil 
eden izmed tistih zavednih Slovencev, 
ki so pripomogli k ohranitvi bogate

kulturne dediščine. Števan Kuhar je 
zbral tudi veliko zgodb, ki govorijo o 
Bratoncih, sama pa sem jih preučevala v 
svoji diplomski nalogi. Te zgodbe nosijo 
naslove Bratonska kapelica (Bratonska 
kapelica), Bra'zgJavac (BrezgJavec), 
jokanje na bratonskij Trataj (Jokanje 
na bratonskih Tratah), Kmet, ki je zemJo 
podarao (Kmet, ki je zemJjo podoraJ), 
Markova A'nika (Markova Anika) in 
Skopec pa vrag (Skopuh in vrag). 
Zgodbe bodo objavljene v prihodnjih 
številkah Malega ritarja.

Lea Voroš

Folklorne zgodbe o Bratoncih, 
ki jih je zapisal Števan Kuhar

1. zgodba 

Bra'zglavec
»Vačer, da sa zmrači, pa zajtra, plre kak 
sa zazori, ja vačkrad viditi svetlo luč, 
podobno gorečoj sveči, štara z-valkof 
ltrostjof lati ne visiko obar zamle. To 
ja brazglavac. Pravijo, ka so brazglafci 
duša testa praminoča dice, štara brazi 
krsta marjejo. -  Ajnok sa ja nikši 
Bratončar, Vučak, zajtra rano palao 
po spovidnika. Kak ja vo z-vesi prišeo, 
njami ja fčasik puno brazglafcof sililo 
k-kolon. Bratončar sa ja zbojao pa ja 
začao Boga moliti, da ja pa nikaj ne 
asnilo; ken bola sa ja križao, ten vač 
brazglafcof ja prišlo. Nazagnja sa ja 
raščamero pa ja začao psuvati. Te so 
fčasik praminoli« (Kuhar, 1911: 57).

Zvečer, ko se zmrači in zjutraj, preden 
se zdani, je večkrat videti svetlo luč, 
podobno goreči sveči, ki z veliko 
hitrostjo leti ne visoko nad zemljo. To 
je brezglavec. Pravijo, da so brezglavci 
duše tistih preminulih otrok, ki so 
umrli brez krsta. -  Nekoč se je neki 
Bratončar, Vučak, zgodaj zjutraj peljal 
po spovednika. Ko je prišel iz vasi, mu je 
takoj začelo vse polno brezglavcev siliti 
h kolesu. Bratončar se je zbal, pa je začel 
moliti Boga, a kaj, ko to ni nič pomagalo; 
bolj se je križal, več brezglavcev je 
prišlo. Nazadnje pa se je razjezil, 
pa je začel psovati. Takoj so izginili.

(V slovenski knjižni jezik prestavila Lea 
Voroš).
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Po petdesetih letih spet vsi skupaj v »osnovni šoli«

Skupinska slika pred beltinskim gradom, takratno osnovno šolo za višje razrede
ČAS BEŽI IN SPOMINE BUDI NA 
TRENUTKE, KO ... si rečemo Boug daj, 
zdravo, pa tudi hvala!

Je res minilo 50 let, odkar smo končali 
osnovno šolo? Da da, to je bilo še v 
prejšnjem stoletju ... leta 1964, ko smo 
zaključili osnovno šolo. Nekaj takratnih 
sošolcev se srečanja zaradi zadržanosti ni 
moglo udeležiti, nekaj pa jih je na žalost 
že pokojnih.

V prijetnem in sproščenem spominjanju 
na trenutke, ko smo še sedeli v šolskih 
klopeh, si pomagali in včasih tudi 
nagajali, je beseda sama po sebi nanesla 
na naše prehojene življenjske poti. Bili 
so lepi in tudi težki trenutki za vsakega 
med nami in vsakdo je ob mnogih lepih 
stvareh dal skozi tudi svojo »kalvarijo«. 
Nekateri smo si ustvarili svoja ognjišča 
v domačem kraju, drugi spet drugje, 
tudi v tujini. Lahko pa rečemo, da smo

vsi ponosni na svoj domači kraj, svoje 
prednike in na svoje otroke ter predvsem 
vnuke in vnukinje. S tem kažemo svojo 
človeško željo po nesmrtnosti, ki se kaže 
še posebej v naših potomcih, saj po njih 
gre življenje naprej.
Še vedno se z veseljem in spoštovanjem 
spominjamo naših učiteljev, ki so znali 
biti strogi in so zahtevali od nas znanje in 
poštenje, zato je tudi beltinska osnovna 
šola takrat slovela kot zelo dobra in 
praviloma tisti, ki smo nadaljevali 
šolanje, nismo imeli težav. Imeli pa smo 
tudi dobrega župnika, g. Škrabana, in več 
dobrih kaplanov. Vsem iskrena hvala za 
njihov trud!
Za to naše srečanje, ki smo ga imeli 8. 6. 
2014 v grajski restavraciji, kamor smo 
takrat od 5. razreda naprej hodili v šolo 
vsi učenci beltinske občine (nižji razredi 
so bili še po vaseh), se je organizacijsko 
posebej potrudila Marija Hirci (Škafar), 
pri tem pa sta ji pomagali Gabika Pertoci 
(Žižek) in Majda Hartman. Soglasno 
smo jih že zdaj zadolžili, da poskrbijo za 
ponovno srečanje čez pet let, če ne že pr
ej.

Jožef Tivadar

Strijčekso nan povedali...

Utrinek iz dramskega prizora iz življenja Ivana jeriča
V petek, 6.6.2014, smo imeli v vaški 
dvorani v Dokležovju zaključno 
prireditev v okviru Jeričevih dnevov, 
s katerimi želimo drugim predstaviti 
našega velikega rojaka g. Ivana Jeriča. 
Tako je DPM Dokležovje pripravilo prizor 
iz življenja našega »strijčeka«, in sicer 
kako je prišel domov na obisk in nam 
otrokom pripovedoval o svojih spominih 
na prvo svetovno vojno. Letos namreč 
mineva okroglih sto let od začetka te 
krute vojne.
Otroci smo že nestrpno čakali, kdaj bo 
prišel naš strijček, saj nam je ob zadnjem 
obisku obljubil, da nam bo pripovedoval 
o svojih dogodivščinah na bojišču. 
Končno je prišel in čeprav je bil utrujen 
od dolge poti, nam je otrokom z veseljem

pripovedoval o vsem, kar se mu je 
pripetilo med strahotami prve svetovne 
vojne. Tako nam je najprej povedal, kako 
težko je bilo na fronti, kjer moraš stalno 
paziti, da te ne zadene sovražnikova 
krogla. Večkrat moraš bežati in to 
običajno lačen in premočen. Tudi spanja 
ni bilo rednega, saj so vojaki spali kot 
»zavci«.
Čeprav je med vojno zelo težko, so se 
pripetili tudi kakšni bolj veseli dogodki 
oziroma zgodbe z veselim koncem. 
Takšen je bil pripetljaj, ko jih je ustavil 
stražar in niso vedeli za »lozinko«. Rešili 
so jih pšenični »žlijčnjeki«, ki so jih na 
njegovo zamisel pripravili iz moke, ki so jo 
našli v zapuščenem vojaškem skladišču. 
Kot je dejal strijček, se je »žlijčnjeke«

naučil pripravljati od svoje matere. Poleg 
tega pa je bil stražarjev poveljnik doma iz 
bližnje Kapele in se je samo nasmehnil, 
ko mu je strijček omenil, od kod prihaja. 
Poveljnik je veselo dejal, da dobro pozna 
Dokležovje, saj je tam gradil številne hiše, 
pa tudi osnovno šolo.
Čeravno je bil strijček udeležen v številnih 
spopadih, mu je bilo najtežje, ko sta se 
z materjo »skoraj« srečala na železniški 
postaji v Čakovcu, vendar nista vedela 
eden za drugega. Trgovci iz Odrancev 
so mu namreč povedali, da se je njegova 
mati ravno tisti hip odpeljala z vlakom iz 
bližnjega perona, ko je on stopil z vlaka, 
ki jih je pripeljal iz Srbije. Bil je žalosten 
in prizadet, saj se že dve leti nista videla. 
Ker smo bili otroci radovedni, smo želeli 
izvedeti, kako je bilo na soški fronti, na 
katero so se vojaki peljali iz nesrečnega 
Čakovca. Vendar nam je zaradi pozne ure 
obljubil, da nam bo o tem pripovedoval 
zopet naslednjič, ko pride domov.
Tako preko dramskih prizorov otroci 
spoznavamo našega rojaka Ivana 
Jeriča. Že zdaj se veselim naslednjega 
pripovedovanja našega »strijčeka«.

Jan Žižek 
DPM Dokležovje
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V spomin Igorju Rousu
Pred nekaj dnevi smo se na beltinskem 
pokopališču poslovili od našega 
dragega Igorja ROUSA.
Rodil se je v jesenskem času pred 
dobrimi 50. leti mami Ivanki, ki 
je bila zaposlena na kmetijskem 
gospodarstvu kot vrtnarka, in očetu 
Viliju, priznanemu strokovnjaku lesne 
stroke, kasnejšemu direktorju v lesnem 
podjetju JELKA Beltinci. Rojen je bil kot 
nedonošenček z dokaj nizko porodno 
težo, zato je bil potreben posebno 
skrbne nege, ki mu jo je njegova mama 
in družina tudi nudila.
Odraščal je ob starejšem ljubečem 
bratu Viliju, dokler ni nekega poletja 
prišel v družino še najmlajši brat 
Sebastjan. Odraščali so kot triperesna 
deteljica, vedno skupaj, vedno spoštljivi 
in prijazni Rousovi fantje.
Čas otroštva in osnovnošolskih 
dogodivščin je hitro mineval. Starejši 
brat Vili se je podal v srednjo šolo in 
tudi Igor je kmalu postal srednješolec 
Ekonomske šole v M Soboti.
Po končani šoli se je zaposlil pri 
gradbenem podjetju Graditelj Beltinci, 
kjer je pridobival delovne izkušnje in 
se vpisal na izredni študij ekonomije. 
Gradbeno podjetje je prišlo v stečaj, 
zato je Igor začel razmišljati o 
samostojnem računovodskem servisu, 
kar je tudi udejanjil. Vseskozi pa so 
bili Rousovi fantje udeleženi pri skoraj 
vseh dejavnostih, ki so se odvijale 
v našem kraju. Vsak po svoje so 
pomagali pri kulturnem društvu, Vili 
kot nenadomestljiv strokovnjak na 
področju ozvočena na prireditvah, Igor 
kot plesalec pri folklorni skupini KUDa 
Beltinci, kot igralec v gledališki skupini 
Slikepaprijlie, kot član kolesarskega 
kluba TIM MLIN, član Društva za 
kolesarstvo in umetnost in mogoče 
še kje, Boštjan pa kot plesalec ali 
muzikant, kar je pač bilo bolj potrebno. 
Vsak po svoje puščajo pečat v beltinski 
kulturi in širše.
Potem je prišel usodni četrtek, dan, 
ki bo ostal v naših srcih zapisan kot 
najtemnejši dan, posebno pa v življenju 
tvojih najdražjih: mame Ivanke, hčerke 
Špele, sina Aljoša, brata Vilija in

IN MEMORIAM

Boštjana z družinama, širšega in ožjega 
sorodstva, skratka, vseh nas, dragi naš 
Igor, ki te neizmerno pogrešamo in te 
imamo radi, saj še vedno ne moremo 
dojeti, da si odšel iz naših življenj na 
tako žalosten način.
Vzela te je raka Mura, ki naj bi bila 
»vezalja« po besedilu pesnika, pa je bila 
in bo za vse nas ločevalka od življenja, 
saj je vzela tebe, dragi Igor, ki nisi storil 
nikomur žalega, ki si bil vedno gonilna 
sila pri vseh dogodkih v Beltincih, ki 
si se sto procentno predajal družini, 
svojim prijateljem, svojim najdražjim, 
za katere si prebedel mnoge noči, da 
si postoril vse, kar je od tebe zahtevala 
služba, družina in prijatelji.
Dostikrat smo te opozarjali na tvojo 
preobremenjenost, da ni zdravo toliko 
delati, da bi moral to in ono..., in še bi 
lahko naštevala, koliko nasvetov smo ti 
dajali vsi, ki smo ti v resnici želeli vse 
dobro. Toda, ti si nas vedno razorožil 
s svojim nalezljivim nasmehom in 
pomenljivim »Vej pa nemo večno 
živeli«.
Zdaj nam je, dragi naš Igor, žal za vsa 
naša dejanja, ko smo ti težili, ko morda 
nismo videli tesnobe v tvojih očeh, saj si 
jo skrival za svojim širokim nasmehom. 
Bil si kakor mimoza, občutljiv za to, da 
bi komu storil krivico, zapiral pa si se 
kakor školjka bisernica, ki kljub ranam 
ustvarja najlepše bisere.
Vsak dan, ki smo ga preživeli s teboj, 
dragi Igor, bo kot biser, nanizan v 
naših spominih, ki jih je preveč za 
eno samo življenje, zato si želim, da 
se to tvoje življenje ne bi končalo.

Naša srca kričijo: “ Igor , vrni se.....” 
Toda, kakor Mura vali svojo motno 
vodo tja v daljavo, včasih pa krotka 
pošumeva v svoji strugi in nas vabi, ji 
ne moremo odpustiti, da te je vzela. Je 
pa verjetno čutila krivico, ki nam jo je 
storila in te je vrnila, da smo se lahko 
vsaj dostojno poslovili od tebe, dragi 
prijatelj Igor.
Hvala ti za vsako tvojo prijazno 
besedo, hvala za vse, kar si storil za 
svoje najdražje, ki te najbolj pogrešajo, 
hvala za to, kar si storil za naš kraj, 
da je postal lepši in prijaznejši, hvala 
za to, da si bil in da smo lahko bili tvoji 
prijatelji.

Mura, Mura

Mura, Mura globoka si voda ti 
Da ne miluješ človeka ftopiti

Mlinari so se jako  prestrašili 
Da so vidli mrtvo telo plavati

Čerkica se je  na brego plakala: 
"Mura, zakaj si nam zela japeka?"

Medžimurska ljudska
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